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Друковані видання 

Володимир Рибак: «Жодні референдуми не на часі»  

"Голос України" 

Референдуми щодо вступу до Митного чи Європейського Союзу не на часі, наразі в них 

просто немає потреби. Про це заявив в інтерв’ю «5 каналу» Голова Верховної Ради Володимир 

Рибак. 

«Референдум можливий, тільки коли ми будемо розглядати питання вступу чи до 
Митного союзу, або до Євросоюзу, і може виникнути таке питання, що частину функцій нашої 
держави треба передати в якийсь наддержавний орган, це стосується суверенітету, Конституції, 
— сказав В. Рибак. — Може, колись і доведеться проводити і питати у народу. А сьогодні що 
питати? Ми сьогодні нікуди не вступаємо. Ми бачимо, що немає необхідності проводити 

референдум». На думку В. Рибака, «ще дуже рано говорити про референдум. Але КПУ 

вирішила провести підготовчу роботу, нехай собі проводить. Це більше політика». 

Як відомо, КПУ розпочала підготовчу роботу для проведення референдуму про вступ 

України до Митного союзу. 6 вересня Окружний адмінсуд Києва заборонив ЦВК надсилати 

свого представника на збори ініціативної групи щодо проведення Компартією референдуму. «А 

сьогодні питання немає, щоб розглядати. Україна не вступає ні в Митний союз, ні в 
Європейський Союз. Там ми спостерігаємо, а тут ми підпишемо, я вірю, Угоду про 
євроінтеграцію», — заявив Голова Верховної Ради. 

Щодо призначення виборів у Києві глава парламенту висловив думку, що і більшість, і 
опозиція не бажають порушувати це питання. 

«Порозуміння щодо дати виборів у Києві серед керівників парламентських фракцій 

немає. Й опозиція, і більшість не зацікавленні у розв’язанні цього питання», — зазначив В. 

Рибак. При цьому він нагадав, що Конституційний Суд визначив: чергові та позачергові вибори 

мають бути проведені в останню неділю жовтня п’ятого року повноважень. 

«Я вже кілька разів ставив (це питання. — Ред.), я запрошував, давайте проголосуємо. 
Давайте приймемо рішення, якраз кияни просять, але парламент такого рішення не приймає. 
Тому це не залежить від голови Ради», — сказав В. Рибак. 

Окрім того, за словами В. Рибака, рішення щодо призначення повторних виборів 
народного депутата на округах Віктора Балоги та Олександра Домбровського має ухвалити 

Центральна виборча комісія, оскільки всі судові інстанції вже пройдені. 

«По-перше, в бесідах з президентом Литви, представниками парламенту і шанованими 

керівниками Європейського Союзу питання лікування Юлії Тимошенко не розглядалося. По-
друге, є матриця, де розписані пункти зобов’язань, які має виконати Україна. Президент Литви 

надав мені список пунктів, які ми не виконали, куди, до речі, увійшли питання, які Україна 
виконала ще минулого тижня. Але пункту, який стосувався б Юлії Тимошенко, там немає», — 

зазначив В. Рибак. 

Він також зауважив, що ані у Президента, ані у глав уряду і Верховної Ради немає 
можливості законодавчо вирішити це питання. 

«І про це знають керівники Європейського парламенту. Тому тут, ймовірно, мова може 
йти про політичне рішення, але ще раз кажу: я отримав останню виписку з матриці — цього 

питання там немає», — резюмував глава парламенту. 

Голова Верховної Ради України Володимир Рибак:  «Питання лікування за кордоном 

екс-прем’єр-міністра України Юлії Тимошенко немає в переліку зобов’язань нашої країни 

перед ЄС». 

http://www.golos.com.ua/Article.aspx?id=301387 
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Европарламент ищет средства от давления  

Сергей Сидоренко, "КоммерсантЪ" (Украина) 

Переговоры о возможной резолюции Европарламента по вопросу давления России на 
своих соседей начались в Брюсселе в августе, после недельной украинско-российской торговой 

войны. Развитие событий, в том числе объявленное Арменией решение вступить в Таможенный 

союз, подтолкнуло ЕП к более активным действиям. В среду поздно вечером в Страсбурге 
состоялись экстренные дебаты по этому вопросу, а сегодня ЕП должен принять итоговую 

резолюцию. 

Вчера ключевые группы ЕП согласовали проект этого документа. В резолюции речь 
идет не только об украинской проблеме — упомянуты также торговая война с Молдавией и 

опасность влияния нынешней ситуации на зоны конфликтов на территории бывшего СССР. 

Документ отмечает, что "замороженные конфликты часто использовались для подрыва 
суверенитета стран Восточного партнерства (ВП), исходя из геополитических и экономических 

интересов России". 

Упрекнув РФ во вмешательстве во внутренние дела соседей, ЕП упомянул и о том, что 
Евросоюз "несет ответственность за защиту стран, столкнувшихся с открытым, вызывающим и 

нарастающим давлением, цель которого — предостеречь их от ассоциации с ЕС". В связи с 
этим ЕП намерен обратиться к органам исполнительной власти ЕС — Еврокомиссии и Совету 
Евросоюза — с просьбой "разработать конкретные, эффективные меры по поддержке стран-

партнеров". Их реакция на призыв парламентариев пока неизвестна. Неясно, в частности, будет 
ли Евросоюз готов выделять на это дополнительные бюджетные средства. 

Между тем выступление комиссара ЕС по вопросам расширения и европейской 

политики соседства Штефана Фюле показало, что основной стратегией в данной ситуации в 
Брюсселе считают не противостояние, а поиск компромисса с Москвой. Господин Фюле, 
конечно, повторил фразы о том, что давление РФ на соседей недопустимо, но главной идеей его 
выступления стало то, что Москву нужно уговорить "отпустить" страны ВП. 

"Россия также очень выиграет от интеграции стран ВП в европейскую экономику. Наше 
видение заключается в том, что соглашения об их ассоциации с ЕС в долгосрочной перспективе 
внесут вклад в создание общего экономического пространства от Лиссабона до 
Владивостока",— заявил комиссар. Такое высказывание прозвучало от него впервые — как 
известно, идея создания широкого эконмического объединения принадлежит России и обычно 
используется, чтобы убедить Киев отказаться от идеи евроинтеграции. 

С тезисом о том, что противостояние России со странами ВП желательно завершить 
мирным путем, согласны и депутаты ЕП. "Мы не хотим, чтобы в итоге в Европе появился 
новый железный занавес где-то между Евросоюзом и Россией",— заявил депутат Либор Ручек, 
выступавший от имени социал-демократов. Ключевым вопросом в этом конфликте будет 
судьба Украины, подчеркнули в ЕП. "Украинский вопрос особенно чувствителен для России. 

Без нее Евразийский союз превратится в бумажного тигра",— отметила Кристина Ойланд 
(Альянс либералов и демократов). 

http://www.kommersant.ua/doc/2276973 

Пища для размышлений  

Ольга Куришко, "КоммерсантЪ" (Украина) 

О смерти бывшей сокамерницы Юлии Тимошенко — экс- руководителя управления 
секретариата Киевсовета по вопросам землепользования и градостроительства Светланы 

Макеевой — сообщили вчера в пресс-службе партии "Батькивщина". "Причины возникновения 
заболевания, из-за которого не стало Светланы Макеевой, до сих пор досконально не изучены. 

Поэтому мы не можем исключать, что рак желудка мог развиться и из-за систематических 

попыток отравления",— сказано в заявлении пресс-службы, размещенном на сайте 
"Батькивщины". 
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Узнав о смерти бывшей сокамерницы экс-премьера, в партии "Батькивщина" 

потребовали "немедленного проведения комплексной диагностики организма Юлии 

Тимошенко". Соответствующее обследование, по мнению партии, должно проходить "в 
клинике, независимой от украинской системы здравоохранения". "С первого дня ареста лидер 
оппозиции употребляет только ту пищу, которую ей передают родственники. В то же время нам 

стало известно, что во время совместного пребывания в Лукьяновском следственном изоляторе 
Светлана Макеева периодически питалась тем, что было приготовлено в СИЗО и что 
теоретически могла бы употреблять Юлия Тимошенко",— пояснили в партийной пресс-службе. 

Напомним, Светлана Макеева была арестована Печерским районным судом по ч. 2 ст. 
367 Уголовного кодекса ("служебная халатность"; карается лишением свободы от двух до пяти 

лет) 3 сентября 2010 года — за одиннадцать месяцев до ареста Юлии Тимошенко. Тогда 
защитники Макеевой возражали против взятия ее под стражу на том основании, что она не 
уклоняется от следствия и имеет онкологическое заболевание. В 2012 году Светлана Макеева 
была выпущена на свободу, дав подписку о невыезде. 

В партии "Батькивщина" уверены, что смерть госпожи Макеевой была не случайной. 

"Когда Юлия Тимошенко только попала в Лукьяновское СИЗО, врачи выявили на ее теле пятна 
неизвестного происхождения. После этого ее перевели в другую камеру, а Макеева, которая с 
ней сидела, молодая и красивая женщина, просто скоропостижно умерла!" — заявил народный 

депутат Сергей Пашинский. "В таких учреждениях, как СИЗО, возможно все, потому что 
человек, который там находится, на 100 процентов пребывает под контролем системы",— 

добавил защитник Юлии Тимошенко народный депутат Сергей Сас. 

Требование партии о необходимости лечения экс-премьера за границей в окружении 

Юлии Тимошенко комментировали неохотно. "Вопрос обследования и лечения Юлии 

Тимошенко за рубежом муссируется уже давно, но могу сказать, что официально нам никаких 
предложений не поступало. Поэтому комментировать это требование я не могу, как и 

ситуацию, связанную со смертью ее бывшей сокамерницы",— заявил защитник Александр 
Плахотнюк. 

Тема здоровья Юлии Тимошенко вчера во второй половине дня получила неожиданное 
развитие. В Государственной пенитенциарной службе сообщили, что в палате центральной 

клинической больницы "Укрзализныци", где находится экс-премьер, по ее требованию была 
назначена внеплановая проверка радиационного фона. "У осужденной Юлии Тимошенко якобы 

опять возникло предчувствие, что в больнице может быть радиация",— заявили в ГПС, назвав 
это утверждение "абсурдным". "Учитывая специфическое поведение осужденной, которая 
неоднократно делала провокационные заявления, например требовала проверить ее косметику 
на предмет содержания мышьяка, руководство Качановской колонии совместно с руководством 

больницы решило организовать внеплановую проверку радиационного фона",— сказано в 
сообщении. 

Заявления "Батькивщины" о возможных попытках отравления госпожи Тимошенко в 
Партии регионов назвали "необоснованными фобиями". "Власти Украины, как никто другой, 

заинтересованы в том, чтобы Юлия Тимошенко была жива и здорова: она находится под особой 

опекой государства, и это глупость — считать иначе!" — заявил народный депутат Владимир 

Олийнык. Он уточнил, что вопрос о лечении экс-премьера за границей может быть решен. 

"Главное, она сама должна сказать, что ей это необходимо — или письменно, или устно, а 
после механизмы могут быть найдены",— резюмировал Олийнык. 

http://www.kommersant.ua/doc/2276927 

Партія проти регіонів. "Донецька" влада посилює централізацію  

Журнал "Український тиждень" 

Перебуваючи і в опозиції, і у владі, ПР постійно експлуатувала тему розширення прав 
регіонів, перерозподілу організаційно-роз-порядчих та фінансових компетенцій на користь 
органів місцевого самоврядування. 2007 року в ході виборчої кампанії вона обіцяла 
«максимальну передачу владних та фінансових повноважень місцевим органам влади для 
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втілення регіональних і локальних стратегій розвитку». У виборчій програмі кандидата у 
президенти Віктора Януковича знову було обіцяно розширення прав місцевих рад, максимальне 
усунення бюрократичного апарату від вирішення питань розвитку територіальних громад, 

«децентралізацію влади та реформування міжбюджетних відносин на користь місцевого 
самоврядування». На парламентських виборах 2012 року вже правляча Партія регіонів 
зобов’язувалася «розширити повноваження органів місцевого самоврядування» й передати 60% 

«зведеного державного бюджету» в розпорядження місцевих рад. Але, маючи вже майже 
чотири роки абсолютну владу в державі – посаду президента, більшість у парламенті, 
однопартійний уряд, – на ділі ПР та Віктор Янукович і надалі розбудовують жорстко 
централізовану систему влади, обмежують організаційні та фінансові компетенції органів 
місцевого самоврядування, посилюють залежність територіальних громад від держави й навіть 
позбавляють громадян дедалі більшої кількості останніх конституційного права обирати органи 

місцевого самоврядування. 

Навіщо вам право вибору? 

Найбільші «успіхи» команди Януковича в розширенні прав місцевого самоврядування 
пов’я-за-ні з ліквідацією виборних процедур у територіальних громадах і, як наслідок, заміною 

підконтрольної їм влади підзвітною виключно президенту та правлячій партії. Виявилося, що 
позбавити права на самоврядування можна навіть не вносячи змін до Конституції. Достатньо 
«тушкувати» й «мотивувати» депутатів місцевих рад, які, своєю чергою, двома третинами 

голосів висловлять недовіру голові громади, а далі – справа техніки. Верховна Рада, більшість у 
якій контролює Партія регіонів, не голосує за проведення позачергових виборів міського голови 

або за внесення змін до держбюджету, пов’язаних із виділенням коштів на місцеві вибори. У 

підсумку містом керує, відповідно до Закону «Про місцеве самоврядування в Україні», секретар 
міськради (зазвичай він представляє Партію регіонів), якого ніхто з мешканців громади не 
обирав. Обов’язки міського голови він виконує нібито тимчасово, але ця «тимчасовість» 

подеколи триває роками. 

На сьогодні непідконтрольні територіальним громадам органи місцевого 
самоврядування функціонують у столиці держави та у чотирьох обласних центрах. 2012 року 
Віктор Янукович фактично ліквідував інститут київського міського голови: реальна влада у 
столиці належить призначеному президентом керівникові КМДА Олександру Попову, 
формально виконувачем обов’язків мера є секретар «міськрадизомбі» (повноваження якої 
завершилися три місяці тому) Галина Герега. 31 березня 2011 року у Чернівцях депутати 

міської ради проголосували за відставку Миколи Федорука. Минуло вже два з половиною роки, 

але виборів тамтешнього міського очільника досі не призначено – весь цей час його обов’язки 

виконує секретар міськради, який представляє фракцію ПР, Віталій Михайлішин. 24 квітня 
2013 ро-ку у Черкасах було достроково припинено повноваження міського голови Сергія 
Одарича, що мав затяжний конфлікт із керівником тамтешньої ОДА Сергієм Тулубом. Знову ж 

таки, виконувачем обо-в’яз-ків мера став близь--кий до Тулуба комуніст Віктор Білоусов. У 

Херсоні, де опозиція на останніх парламентських виборах перемогла за партійними списками, 

від грудня 2012 року повноваження міського голови виконує секретар міської ради, член ПР 

Зоя Бережна. Вибори, як і в попередніх випадках, відкладено на невизначену перспективу. 
Немає міського голо--ви, обраного містянами й у Миколаєві. Від березня 2013-го його 
повноваження виконує секретар міськ-ради Володимир Коренюгін (ПР). 

Таким чином, у всіх цих містах можна говорити про приховану ліквідацію місцевого 
самоврядування і встановлення не підконтрольного громаді правління центральних органів 
(через інститут президента або ж партійний диктат). Водночас висловити недовіру очільникам 

громад чи депутатському корпусу місцеві жителі не можуть: майже рік, як зусиллями регіоналів 
в Україні знищена правова база проведення місцевих референдумів, які активно застосовують у 
низці розвинених демократичних країн світу. Причина: прийнятий Верховною Радою 6 

листопада 2012 року Закон «Про всеукраїнський референдум» скасував чинність закону про 
місцеві плебісцити, але не встановив нового порядку їх проведення. 
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На короткому повідку 

Анонсована регіоналами реформа міжбюджетних відносин була однією з перших у біло-
синіх. У квітні 2011 року тодішній перший заступник голови Партії регіонів, народний депутат 
України Володимир Рибак, перебуваючи в Івано-Франківську, навіть говорив у контексті 
згаданого нововведення таке: «…бюджетний федералізм буде в дії. Фінанси повинні бути в 
регіонах, а держава буде залишати собі гроші лише для державних функцій». 8 липня 2010 року 
було прийнято нову редакцію Бюджетного кодексу України, розроблену урядом Азарова. На 
перший погляд, вона дещо оптимізувала дохідну частину місцевих кошторисів, насамперед 
що-до «першого кошика» доходів (тобто тих, що їх враховують, визначаючи міжбюджетний 

трансферт). Особливих змін, пов’яза-них із кошиком доходів, які не враховують під час 
визначення міжбюджетного трансферту, тобто тих, які насамперед ідуть на розвиток громади, 

не відбулось (податок на нерухомість так і не запрацював у інтересах територіальних громад). 

Як наслідок косметичних бюджетних змін, у структурі доходів місцевих бюджетів 
частка різних трансфертів із державного після реформи постійно зростає. Якщо 2009 року вона 
дорівнювала в них 46,7%, 2010-го – 49,1%, то у 2011-му (коли запрацював новий кодекс) уже 
52,3%, у 2012-му – 53,6%. А що більший відсоток міжбюджетних трансфертів у місцевих 
бюджетах, то сильніша залежність місцевого самоврядування від органів державної влади 

(Мінфіну, Кабміну, Верховної Ради, президента). І мало коли цей вплив позбавлений чітко 
вираженого суб’єктив-ного підходу. Підтвердження тому – субвенції на соціально-економічний 

розвиток територій, які переважно йдуть у кілька регіонів базової електоральної підтримки ПР. 

Та не лише збільшення концентрації фінансових ресурсів у центрі характеризує політику 
регіоналів. За роки правління ПР і президента Януковича уряд дедалі активніше покладав на 
органи місцевого самоврядування фінансування за рахунок їхніх власних доходів делегованих 

(державних) повноважень, що, до речі, прямо суперечить Європейській хартії місцевого 
самоврядування, яку ратифікувала Україна. Так, якщо частка власних доходів місцевих 

бюджетів у всіх витратах на виконання делегованих повноважень, становила у 2009 році 26,3%, 

то у 2011-му – 33,4%, а у 2012-му – 42,6%. Регіонали, які так багато говорили перед виборами 

про децентралізацію та поліпшення фінансового стану місцевого самоврядування, саме його 
примусили за рахунок громад покривати зменшення фінансування з Держбюджету. 

Фракція Партії регіонів на парламентському рівні не ініціювала жодного законопроекту, 
яким було б урегульовано порядок виконання органами місцевого самоврядування делегованих 

(державних) повноважень. Зокрема в частині можливості відмови такого органу виконувати 

останні у випадку їх нефінансування чи недофінансування. Навпаки, саме за правління ПР і 
Віктора Януковича від 2011 року було введено режим суворого контролю органів місцевого 
самоврядування з боку державних адміністрацій під час виконання делегованих повноважень. 
Відповідний Порядок дозволяє керівникові місцевої державної адміністрації на власний розсуд 

проводити перевірки їхньої діяльності в частині виконання цих компетенцій: установлювати 

алгоритм перевірки, її час та періодичність тощо. Контроль за діяльністю органів 
самоврядування з боку держави за правління біло-синіх посилили в частині збільшення 
повноважень територіальних структур центральних органів виконавчої влади. Зокрема, від 2011 

року Державна фінансова інспекція України (колишня КРУ) дістала право не тимчасово, а 
остаточно зупиняти бюджетні асигнування. 2011 року владні ініціативи, пов’язані з 
розширенням контролю екологічних, фінансових та податкових центральних органів 
виконавчої влади за діяльністю структур місцевого самоврядування, спричинили протест 
багатьох міських голів. 

Однак цим справа не обме-жилась, і 2013-го Держказначейство взагалі почало масово 
блокувати рахунки органів місцевого самоврядування через дефіцит коштів, які здебільшого 
відбирали на потреби уряду. Більшої централізації бюджетних фінансів уявити важко, бо, щоб 
«розморозити» власні-таки кошти громад, окремим мерам доводилося «жити» в Києві замість 
вирішувати проблеми на місцях. Це питання було тимчасово знято. Однак різке загострення 
ситуації з державними фінансами, яке відбувається останнім часом унаслідок проштовхування 
кота в мішку – цьогорічного, не адекватного реаліям держбюджету (відбулося без будь-якого 
обговорення в останній день каденції попередньої, «покірної» Кабмінові й АП Верховної Ради), 
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дає підстави вважати, що уряд Партії регіонів знову за рахунок місцевих громад вирішуватиме 
свої проблеми. 

Таким чином, централізацію влади та послаблення самоврядних муніципальних 

інститутів в Україні під час правління біло-синіх треба сприймати як об’єктивне й неминуче 
явище, безвідносно до виборчої риторики. Причина його криється в тому, що за своєю 

політичною культурою команда Януковича, середовище Партії регіонів – це люди 

авторитарних звичок, які не володіють іншим інструментом утримання влади, окрім 

адміністративних, командних, примусових. Саме тому в питанні відносин центру й регіонів у 
ПР немає альтернативного шляху: так чи так вона йтиме проти інтересів місцевих громад. 

http://tyzhden.ua/Politics/88640 

Гнучкість допоможе?  

Анна Даниленко, "Україна молода" 

Окружний адміністративний суд Києва ухвалив рішення не позбавляти депутатського 
мандата лідера партії «Родіна», члена фракції Партії регіонів у Верховній Раді Ігоря Маркова. 
Проти нього позивався заступник голови Одеської міськради і найближчий конкурент по 133–

му округу під час парламентських виборів 28 жовтня минулого року Олексій Гончаренко. У 

вівторок під час засідання представник Маркова Олександр Казарновський подав клопотання, в 
якому зазначив, що позивач порушив термін давності, встановлений законом для таких справ. 
За його словами, позов можна було подати до 22–ї години 27 жовтня 2012 року, а натомість він 

надійшов майже через півроку. Тож у даному випадку законодавство не передбачає подовження 
терміну позовної давності. 

Розглянувши клопотання, суд вирішив залишити заяву позивачів без розгляду. 
Нагадаємо, що в лютому — через три місяці після виборів — Вищий адміністративний суд 

аргумент «строку давності» проігнорував і скасував постанови ЦВК щодо реєстрації народних 

депутатів Павла Балоги та Олександра Домбровського. Можливо, причина у тому, що поведінка 
Маркова, на відміну від цих двох, виявилася гнучкішою. Так, минулого тижня він разом із 
фракцією ПР голосував за «євроінтеграційні» зміни в Кримінально–виконавчому кодексі щодо 
порядку та умов відбування покарання (надання засудженим права користуватися мобільними 

телефонами, мати певні грошові суми тощо). 

Раніше прихильник «русского міра» неодноразово заявляв, що не голосуватиме за жодні 
«євроінтеграційні» законопроекти, і скаржився на тиск і переслідування через свою політичну 
позицію. 

Натомість інший опонент Маркова, екс–нардеп Юрій Кармазін, навів доказову базу з 
висновками МВС про використання в кабінках для голосування 133–го виборчого округу ручок 
із симпатичними чорнилами, позначки від яких начебто зникли через кілька годин після 
нанесення. Вчора Вищий адміністративний суд продовжив розгляд позову Кармазіна проти 

бездіяльності ЦВК щодо виявлених міліцією фальсифікацій на скандальному окрузі. Під час 
попереднього засідання як свідки були допитані по двоє представників МВС і 
Центрвиборчкому. Вчора свідчити мав експерт відділу технічної експертизи, документації й 

почерку Дмитро Мельник, який досліджував на предмет фальсифікації 6038 бюлетенів на 52 

дільницях 133–го округу. 

Крім округу Маркова, Кармазін дошукується справедливості ще в десяти округах. На 
запитання Радіо «Свобода», чи має він намір зробити ревізію президентських виборів 2010 

року, Кармазін відповів, що судитиметься лише в тих випадках, коли є чіткі дані про 
сфальшованість. «Підстав вважати, що президентські вибори були сфальшовані, в мене немає», 

— уточнив він учора. 

http://www.umoloda.kiev.ua/number/2331/180/82951/ 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

9 

Кличко провел успешные переговоры с Порошенко о сотрудничестве на выборах 

2015  

«Киевская правда» 

Если «Комментарии» не шутят, лидер УДАРа провел успешные переговоры с шефом 

Roshen о сотрудничестве на президентских выборах 2015 года. Ну а в последнее время, где 
Порошенко — там и его шоколадный сомелье. Потому что почти наверняка в большой перчатке 
Кличко найдется место и для Луценко. 

Свайба в Виннице 

Порошенко охотился на Кличко долго и системно: планировал, готовил ловушку, 
подкрадывался тихо и незаметно. Во всяком случае, так кажется снаружи. 

Петр Алексеевич умеет раскладывать ситуацию на составляющие, а потому, видимо, 
давно заметил слабые места лидера УДАРа: отсутствие опыта и команды. Ну об опыте, 
пожалуй, слишком — Кличко очень быстро учится и уже, сказать честно, тянет неплохо. Но 
всегда можно надуть щеки, намекая, что ты опытный и без такого, как ты, не обойтись. 

А вот о команде — правда. В Порошенко ее тоже, кстати, не было — недавно. Его 
группа в парламенте насчитывает несколько нардепов губернаторского и бизнес уровня. Есть 
еще несколько чиновников времен оранжевого беспорядка и менеджеры собственного бизнеса 
— и все. Не было главного: людей, которые организовали победу, на днях самоотверженно 

драли бы глотки на митингах в изнурительной кампании. 

Но Порошенко быстро нашел людей, потому что хорошо знает их: Луценко, Филенко, 
Стецькив. Лучших кандидатур для выполнения своих планов только желать — как актеры в 
тираже, полевые командиры сделают все, чтобы вернуться на Майдан. Поэтому сначала Петр 
Алексеевич собрал их и соблазнил перспективами. Следующий шаг — убедить коня, на 
котором поедут опытные политики, знаменитые герои революции, которые принесут победу на 
острие мегафонов. Похоже, живой тягловой силе сказка понравилась. 

А потом было сватовство. «Комментарии» считают, это произошло в конце июня в 
Виннице, куда Порошенко крикнул сватов Домбровского и Заболотного. Там он убедил 

Кличко, что на президентских выборах обеспечит победу лидера УДАРа, по крайней мере на 
Винниччине. Вроде удалось уладить спор с местным вождем-ударовцем Игорем Ткачуком 

(брат нардепа Геннадия Ткачука), который тоже хотел стать нардепом. Теперь на довыборах в 
Верховную Раду в округе № 11 уже точно победит сын Порошенко Алексей. 

Сало в шоколаде 

Этой многоходовки не было бы, если бы не гений предвидения Порошенко. 
Действительно, он наверное первый понял, что единственный серьезный оппонент в Януковича 
на выборах — Виталий Кличко. Только в его тени, под его крылом Петр Алексеевич сможет 
реализовать мечту, оберегаемую ним еще неизвестно сколы, — стать премьер-министром. 

И дело здесь не в амбициозности — неужели кто-то всерьез думает, что Порошенко не 
свойственный принцип реальности и он не понимает, что никогда не станет президентом? Нет, 
все несколько проще: Петр Алексеевич знает, что поднять тонущий бизнес можно 
традиционным для Украины способом — применив власть, причем самого высокого уровня. 
Деньги и власть — инь и ян владельца Roshen. 

Поэтому если Порошенко действительно сошелся с Кличко, заработала та же схема, что 
и более десяти лет назад. Тогда Петр Алексеевич втерся в доверие к Ющенко, даже стал его 
кумом. Он вложил деньги в победу, свой телеканал и даже возглавил избирательный штаб. Он 

рассчитывал на пост премьера, однако ее отдали Тимошенко. И тогда Порошенко разрушил 

оранжевую коалицию. Он вообще планомерно и системно разрушает все, к чему прикасается , 
— посмотрите его биографию. 

Сходство событий более десятилетней давности с сегодняшними — слишком очевидна. 
Виталий Кличко чем-то напоминает Виктора Ющенко, они даже внешне похожи — украинские 
типажи с голливудским оттенком. Кличко примерно того же возраста, что и Ющенко, когда 
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начинал, — тоже относительно молодой и неопытный политик, на которого возлагают 
надежду… 

И Кличко тоже начинают окружать «дорогие друзья» — кроме Порошенко, на главного 
ударовцы положил глаз и Луценко, которому, по некоторым данным, помогает Александр 
Третьяков, еще один кум Ющенко. Поэтому, по логике истории, лидера УДАРа тоже ждать 
проблема, как обуздать междоусобную войну. А чем все закончилось для Виктора Андреевича, 
помнят все. Кстати, у политиков память намного длиннее, чем у электората. Надеемся, лидер 
УДАРа читает историю новейшей Украины. Она действительно содержит немало интересного 
и поучительного. 

http://kpravda.com/klichko-provel-uspeshnye-peregovory-s-poroshenko-o-sotrudnichestve-na-

vyborax-2015/ 

Найдивніші законопроекти депутатів Верховної Ради  

«Волинська правда»  

У депутатів парламенту накопичилося чимало роботи - на порядку денному третьої 
парламентської сесії понад 1500 законопроектів. Є серед них і досить незвичайні: про 
політичну проституцію, зниження мит на ввезення м`ячів або про необхідність молитися перед 

початком роботи парламенту. 

Жарт або помста 

Багато безглуздих законопроектів - це або жарт, або спроба комусь за щось помститися, - 
каже народний депутат кількох скликань Тарас Чорновіл. 

"Я свого часу був автором двох таких документів. Перший з`явився, коли у нас був 
конфлікт з Сергієм Ківаловим у 2001-му році. Я пропонував весь обсяг коштів, призначених для 
Вищої ради юстиції, направити на фінансування потреб судових адміністрацій, оскільки ВРЮ - 

я так і написав у пояснювальній записці - перетворилася в закрите акціонерне товариство і їй 

гроші не потрібні. Але цей закон не міг пройти, я просто намагався привернути увагу до 
діяльності ВРЮ", - розповів він. 

І другий законопроект, розповідає колишній народний депутат, стосувався 
кримінального переслідування членів таємних і закритих товариств. Згідно з текстом 

документа, "членство в масонській організації, масонській ложі або іншій структурі, вступ до 
якої пов`язаний з проведенням обряду, клятв і присяг, зобов`язуючих до неухильного 

виконання" повинно було каратися для держслужбовців різного рангу позбавленням волі від 3-

х до 10-ти років. 

"Це було щось у стилі законопроекту Сергія Терьохіна про сало. Я пожартував, а буря 
піднялася. Ні перший, ні другий документ не був прийнятий, тому що я і не збирався їх 
проштовхувати", - визнає політик. 

Законодавчий спам і банальний самопіар 

Наступна категорія - законопроекти, які вносяться в чиїхось інтересах. 

"Очевидно, що за неоднозначними законопроектами стоять якісь інтереси. Може бути, 

не на мільярд, але щось точно є", - погоджується директор фонду Демократичні ініціативи 

Ірина Бекешкіна. 

"До депутата приходять люди, відпрацьовують якісь грантові кошти. У них в плані 
записано, що до парламенту має бути внесений якийсь законопроект. Ось і з`являється 
пропозиція, наприклад, про заборону "Макдональдса". Такі ініціативи законами не стають, але 
грантові кошти відпрацьовані", - зазначає Тарас Чорновіл. 

Бувають і кумедні законопроекти "для галочки". "Народний депутат думає, що б таке 
внести на розгляд ВРУ. І аж до того, що витягуються листи з кореспонденції. Я сам вносив 
законопроект, який мені написав один із сільських голів", - зізнається Чорновіл. 
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Особливо це стосується депутатів-мажоритарників, яким за свою діяльність доводиться 
звітувати на місцях, додає голова Центру прикладних політичних досліджень "Пента" 

Володимир Фесенко. 

"У цьому складі половина депутатів-мажоритарники. Їм треба бути помітними перед 

виборцями. Треба виправдовувати свою діяльність. Тому такі маргінальні речі теж можуть 
стати заліковим балом. Правда, виборці про подібні законодавчі ініціативи депутатів 
найчастіше нічого не знають", - додає Ірина Бекешкіна. 

Але головна мета специфічних законопроектів - це самопіар. "Потрібно виділитися, 
проявити себе, оригінальну ініціативу просунути. А оскільки багатьом депутатам не вистачає 
державної мудрості і розуміння, чим треба займатися, на світ народжуються дуже дивні ідеї, які 
і відображають недостатню компетентність авторів і їхню схильність до самопіару, нехай навіть 
і екстравагантного", - зауважує Володимир Фесенко. 

Заспокоює в цьому плані той факт, що на підготовку відверто дурних законопроектів не 
йдуть ресурси, які депутати могли б направити на просування дійсно важливих ініціатив. 
"Найчастіше це дуже короткі законопроекти і для нардепів вони нічого не варті", - зізнається 
Чорновіл. 

Але є одне "але" - розгляд таких документів "з`їдає" сесійний час. "Це дуже гарний 

спосіб "забити" час, щоб справа не дійшла до серйозних законопроектів, які можуть комусь 
завадити", - вважає Ірина Бекешкіна. 

Тобто, свого роду законодавчий спам і троллінг, додає директор Інституту глобальних 

стратегій Вадим Карасьов. "Є процедура розгляду. На кожен закон потрібен час. Чим більше 
спаму і троллінгу, тим менше часу на потрібні закони, наприклад, євроінтеграційні", - зазначає 
він. 

Втім, серед законодавчих ініціатив, які здаються дивними на перший погляд, 

зустрічаються і реально потрібні або корисні проекти. Так, наприклад, винесений на поточну 
сесію українського парламенту законопроект 3041, що забороняє втручатися в погоду і 
розганяти дощові хмари, реально важливий для аграріїв Херсонської області, у яких щодо 
погодних питань - жорсткий конфлікт інтересів із виноробами. 

Справа в тому, що для виноградників суха спекотна погода - саме те, і тому виробники 

алкоголю, які вирощують виноград, всіляко перешкоджають вільному випаданню дощів на 
Херсонщині. Однак, такий стан справ вкрай не влаштовує селян, що вирощують зернові і, 
наприклад, картоплю - для них відсутність дощів якраз навпаки згубно позначається на їхньому 
врожаї. 

Російські креативники 

І все ж українські парламентарії - не рекордсмени у підготовці специфічних 

законопроектів. Ті ж депутати російської Держдуми їх явно перевершили. 

"Вони придумали масу дуже екстравагантних законопроектів. Там треба демонструвати 

ще й лояльність президентові, вірність курсу. Тобто депутати ще й змагаються, хто краще і 
більш помітно "прогнеться". Це призводить до дивних рішень. Держдума стала 
посміховиськом. Ми тут далеко не перші", - заспокоює Володимир Фесенко. 

"Радують" неоднозначними законопроектами російські депутати досить часто. 
Наприклад, Михайло Дегтярьов (ЛДПР) планував заборонити дітям шуміти і плакати після 10 

вечора, а собакам - гавкати. Сума штрафу за це могла становити від 500 до 20 тисяч рублів (120-

4700 грн.). 

В`ячеслав Лисаков з "Єдиної Росії" вважав, що їзда на велосипеді в п`яному вигляді 
повинна бути платною і каратися штрафом до 5 тис. рублів (1200 грн). Депутат Микола 
Кур`янович пропонував позбавляти громадянства жінок, що вийшли заміж за іноземців тощо. 

Правда, самі депутати - як російські, так і українські - вважають, що їхні ініціативи 

абсолютно виправдані. 

"Якщо мій проект не набере більше половини голосів, значить, депутатам плювати за 
незалежність держави. Для нормальної людини зрозуміло, що ми беззахисні. Це законопроект 
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адекватної людини, який реально бачить проблему і пропонує шляхи її вирішення", - коментує 
регіонал Вадим Колесніченко свій законопроект No3020, у якому він наполягає на створенні у 
Верховній Раді тимчасової слідчої комісії для вивчення заяв Едварда Сноудена про стеження 
спецслужб США і Великобританії за інтернет-користувачами. 

Відпусткове загострення 

Літні канікули не пройшли для депутатів дарма: на порядку денному ВРУ за відпускний 

період з`явився цілий ряд специфічних законопроектів. Є найцікавіші: 

З Богом 

Кожне засідання депутати Верховної Ради повинні починати з молитви за Україну, 
вважає регіонал Віталій Журавський. Внести відповідні зміни до регламенту ВРУ він пропонує 
законопроектом No3154. Причому, депутати повинні не просто читати молитву, а виконувати 

молитовний піснеспів. "Боже, великий єдиний, нам Україну храни" (музика Миколи Лисенка, 
слова Олександра Кониського). Це підвищить ефективність роботи парламенту, впевнений 

ініціатор законопроекту. 

Слідами Сноудена 

Регіонал Вадим Колесніченко всерйоз занепокоївся інформацією про тотальне стеження 
спецслужб США і Великобританії за Інтернет-користувачами. Народний депутат у 
законопроекті No3020 запропонував створити у Верховній Раді тимчасову слідчу комісію, яка 
має вивчити загрозу, що випливає з програм Tempora і Prism (їх, як стверджує екс-співробітник 
ЦРУ Едвард Сноуден, використовують спецслужби Великобританії та США). 

"Ці програми спрямовані на стеження за громадянами будь-яких країн світу за 
допомогою Всесвітньої мережі. Найбільші світові Інтернет-компанії надають без рішення суду 
спецслужбам доступ до своїх серверів, на яких зберігаються дані користувачів", - обурюється 
політик. 

Комісія має встановити, наскільки юридично захищені конфіденційні дані громадян 

України, що знаходяться на зберіганні на найбільш популярних Інтернет-сервісах. А для цього 
необхідно отримати повну інформацію від посольств США і Великобританії, а також 

представництв американських компаній, які задіяні у програмі Tempora і Prism (Google, 

Microsoft, Facebook, Apple, Yahoo, Skype, Youtube і так далі). Наступний крок - створення 
законодавчої бази, що захищає дані Інтернет-користувачів України і всього світу. 

Всім по м`ячику 

Дбають опозиційні депутати і про здоров`я українців. Тому три народних обранці - 

Микола Томенко ("Батьківщина"), Артур Палатний (УДАР) і Михайло Блавацький ("Свобода") 

- зареєстрували у Верховній Раді законопроект про зниження ввізного мита з 20% до 2,7% на 
шкіряні та надувні м`ячі. "Зниження митних тарифів на шкіряні м`ячі не позначилося б на 
національному виробництві, однак зробило б цей товар більш доступним для споживача за 
ціною", - впевнені політики. 

Граніт науки 

Представник "Батьківщини" Сергій Терьохін не забуває про свята. У квітні нинішнього 

року він вніс до Верховної Ради законопроект про свято "Покраща", а в серпні запропонував на 
законодавчому рівні закріпити за вчителями право не виходити на роботу 1 вересня, якщо День 
знань випадає на вихідний. 

"Залучення педагогічних працівників до роботи в понаднормовий час є порушенням 

трудового законодавства", - пише народний депутат у пояснювальній записці до законопроекту 
3105. І тому він наполягає на тому, що новий навчальний рік повинен починатися в робочий 

день, що настає за вихідними днями після дати 1 вересня. 

Сонячні ларьки 

Позафракційний депутат Валерій Мошенський взяв на озброєння нові технології. У 

законопроекті 2604а він пропонує дахи всіх тимчасових торгових точок (ларьків, кіосків і т.д.) 
обладнати сонячними батареями. 
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"Вартість сонячних панелей для виробництва електроенергії порівняно невелика, тому 
не вплине суттєво на вартість установки і функціонування тимчасових споруд для провадження 
підприємницької діяльності", - пише автор у пояснювальній записці до документа. Тому 
небажаючих долучатися до прогресу потрібно відключати від електромережі, вважає Валерій 

Мошенський. 

Політики-повії 

Представники "Батьківщини" Людмила Денисова та Андрій Сенченко вважають за 
необхідне ввести кримінальну відповідальність за "політичне сутенерство" і "залучення до 
політичної проституції" (законопроект 2302а). 

Під політичною проституцією вони пропонують розуміти "зміну політичних поглядів чи 

відступ від передвиборної програми під тиском влади, за гроші або інші преференції". 

"Якщо за політичну проституцію депутат повинен нести політичну відповідальність, 
його дії оцінять виборці на виборах, то політичне сутенерство - інша справа", - йдеться в 
пояснювальній записці до документа. Тому ті, хто за допомогою погроз, тиску, шантажу або 
банального підкупу намагаються змусити депутата змінити політичну орієнтацію, повинні 
нести кримінальну відповідальність - від 5 до 10 років позбавлення волі з конфіскацією майна, 
вважають депутати. 

У природи немає поганої погоди 

Група народних депутатів - Михайло Опанащенко (Партія регіонів), Ольга Михайленко 
(КПУ) і Федір Негой (УДАР) стали на захист природних явищ. Законопроектом 3041 вони 

хочуть заборонити розганяти хмари або робити будь- які дії стосовно впливу на погоду з 
господарськими цілями. 

Депутати вважають, що ці дії призводять до загибелі врожаїв, зниження врожайності 
сільськогосподарських культур, що робить збитковим агропромисловий комплекс країни. 

Покарання за штучну зміну стану атмосфери - штраф до 13,6 тис. гривень або ж позбавлення 
волі терміном до 3 років. 

http://www.pravda.lutsk.ua/ukr/news/54310/ 

Інтернет-ЗМІ 

Руслан Кошулинский: «Оппозиция должна объединить усилия на киевских 

выборах, но в президенты должны баллотироваться все трое лидеров партий»  

Интерфакс-Украина 

Эксклюзивное интервью вице-спикера Верховной Рады Украины, заместителя главы ВО 

"Свобода" Руслана Кошулинского. 

Верховна Рада України вже проголосувала низку законів, необхідних для підписання 

Угоди про асоціацію з Європейським Союзом. Як Ви вважаєте, чи зможе українська влада – 

законодавча і виконавча – виконати всі необхідні умови для підписання цієї угоди у Вільнюсі? 

– Коли ми говоримо про різні гілки влади, потрібно мати на увазі їхню мотивацію. 

Опозиційні політичні сили задекларували євроінтеграцію України як свій цивілізаційний вибір і 
побудували довкола цього свої програмові засади. Натомість у виконавчої влади і Партії 
регіонів зовсім інші мотиви щодо геополітичного руху України. 

За перший пленарний тиждень Верховна Рада ухвалила п’ять законів, що були у так 
званому "списку Фюле". Залишилося ухвалити ще стільки ж для того, аби продемонструвати 

європейським партнерам України нашу готовність виконати всі необхідні умови для підписання 
Угоди про асоціацію з ЄС. Я вважаю, що основні, концептуальні закони буде ухвалено, 
враховуючи позицію і мотивацію сторін, які прагнуть це зробити. 

Опозиційні фракції висловлювали свої зауваження до ухвалених євроінтеграційних 

законопроектів. Чи є в опозиції зауваження до тих проектів, які ще не проголосовані, зокрема, 

до законопроекту про прокуратуру та інших? 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

14 

– Одна з найбільших проблем під час ухвалення євроінтеграційних законопроектів 
полягає у тому, що влада постійно намагається втиснути у їхній текст вигідні для себе 
положення або статті. Так сталося при ухваленні закону про призначення повторних виборів у 
п’яти проблемних округах, коли влада намагалася додати до них іще два округи, де обирали 

Павла Балогу і Олександра Домбровського. Однак це питання не стосується проблемних 

округів, де не змогли встановити результати ще восени 2012 року під час парламентських 
виборів. Така ж ситуація сталася і під час ухвалення законів про внесення змін до Митного 

тарифу та про виконання судових рішень – опозиція відмовилася підтримувати той варіант, у 
якому влада намагалася протягнути додаткові преференції для себе. 

Маю зазначити, що таке постійне маніпулювання законопроектами пригальмовує 
швидкість їх ухвалення. Відповідно, опозиція змушена вичищати ці проекти від зайвих норм і 
надавати їм форму, яку пропонує Євросоюз. 

Пропозиції до євроінтеграційних законопроектів – це консолідована позиція трьох 

фракцій? 

– Ми проводимо консультації між нашими фракціями і, як правило, у нас є узгоджена 
позиція. На всіх нарадах ми представляємо спільну позицію. Підкреслю: у нас немає великих 
розбіжностей у позиціях, які б істотно впливали на ухвалення рішень. 

Фракція ВО "Свобода" голосуватиме за інші євроінтеграційні законопроекти? 

– Ви бачили голосування депутатів нашої фракції під час ухвалення цих законів. Усі 
задекларовані нашою партією та її лідером Олегом Тягнибоком зобов’язання ми виконаємо. 

Однією з вимог ЄС до України є вирішення питання політично вмотивованих судових 

рішень і звільнення екс-прем’єра Юлії Тимошенко. Як Ви вважаєте – чи буде це питання 

вирішено до Вільнюського саміту? 

– У парламенті зареєстровано законопроект про декриміналізацію ст. 365, 366 

Кримінального кодексу України, але я вважаю, що це питання постане вже ближче до 
президентської виборчої кампанії, а не до Вільнюського саміту. З точки розу політичної 
доцільності, звісно ж, було би правильно ухвалити таке рішення. На жаль, я не впевнений, що 
до саміту це питання буде винесено у сесійну залу. 

Депутати фракцій "Батьківщина", "УДАР" і "Свобода" подавали різні варіанти цього 

законопроекту, які давали можливість у законний спосіб звільнити Ю.Тимошенко. Але 
потрібно розуміти, що всі зусилля в цьому напрямку партії "Батьківщина" і опозиції загалом без 
стрижневої підтримки європейської спільноти не матимуть успіху. У разі, якщо європейська і 
світова спільнота втримають свою позицію в питанні Тимошенко, у президента Віктора 
Януковича не буде варіантів для відступу. 

Чи може незвільнення Ю.Тимошенко стати на заваді підписання Угоди про асоціацію з 

ЄС? 

– На даний момент я можу лише робити якісь припущення з цього приводу. Нагадаю, що 
Ю.Тимошенко заявила, що її ув’язнення не повинно стати приводом не підписувати угоду. Це 
шляхетна позиція. 

З прагматичної точки зору, у разі підписання Угоди про асоціацію з ЄС можна вважати, 

що половину справи щодо звільнення Ю.Тимошенко буде зроблено. Якщо ж угоду не буде 
підписано, тоді варіантів її звільнення не буде взагалі. 

В українсько-російських відносинах ми переживаємо напруження не перший раз за роки 

нашої незалежності. Як Ви вважаєте, чи може Росія вдатися до більш жорстких дій по 

відношенню до України у разі непідписання нами Угоди про асоціацію з ЄС? 

– Підписання Угоди про асоціацію і зближення з Євросоюзом – це практичне втілення 
гасла "Геть від Москви!". Однак якщо це гасло не буде реалізовано, перед Україною може 
постати величезна проблема у зв’язку із імперськими зазіханнями Кремля. З огляду на 
фінансово-економічний стан України, жалюгідне становище українського війська, 
розбалансованість нашої виконавчої влади з одного боку і кроки великої за військовою 
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потугою, фінансовими можливостями і політичною силою російської держави – з іншого, 
можемо припустити будь-які варіанти розвитку подій. 

На жаль, мусимо констатувати, що Україна не має, чим стримувати агресію чи то в 
економічній, чи то в політичній, військовій, фінансовій або гуманітарній царинах. Уже зараз 
Росія не соромиться відверто тиснути на Україну, використовуючи інформаційні та економічні 
важелі. У мене немає жодних сумнівів, що Росія може вдатися і до більш агресивних кроків. 

Ми не забули історію з Північною Осетією, коли місцевому населенню спочатку роздали 

паспорти громадян Російської Федерації, а потім оголосили про "захист своїх громадян" і 
завели військові підрозділи російської армії. І привід для вчинення військової агресії по 
відношенню до України зможуть так само швидко відшукати. 

Головна причина таких дій Росії – в імперському мисленні її керівництва та провідних 

політичних партій, бо вони не можуть позбутися думки, що Україна – це "відірваний шматок 
Російської імперії". 

Чи вважаєте Ви адекватними дії української влади щодо вирішення конфлікту з 

Росією? 

– Не коректно порівнювати себе з іншими, але мені цікаво, як би зреагували держава 
Ліхтенштейн, держава Сан-Марино або держава Монако, якби військові підрозділи держави 

Росія вчинили такі ж дії, як з українськими рибалками. Я впевнений, що ці держави негайно і 
жорстко відреагували би на неадекватні агресивні дії щодо їхніх громадян чи підданих з боку 
іноземної держави. Крім того, влада жодної цивілізованої країни не стане відмовчуватись і в 
разі односторонньої заборони імпорту своєї продукції до іншої держави без пояснення причин. 

Я не бачу адекватних кроків української влади – вона не захищає ані своїх громадян, ані 
вітчизняних суб’єктів підприємницької діяльності. 

Чого нам чекати від Росії у разі підписання Угоди про асоціацію с ЄС? 

– Я прогнозую, що нас чекає дуже складний рік. Росія так просто Україну не відпустить. 

Не треба забувати, що Росія має важелі впливу на держави Євросоюзу, зокрема через 
експорт газу. Гадаю, що буде застосовано величезний тиск із використанням економічних 

чинників з метою недопущення ратифікації Угоди про асоціацію. Росія намагатиметься у будь-
який спосіб відтермінувати момент приєднання України до ЄС. 

Крім того, активізують свою діяльність і агенти Кремля з різних політичних партій, 

громадських організацій, які створюватимуть інформаційну підтримку російським діям із 
недопущення України в ЄС. Я не виключаю, що нас очікують економічні, гуманітарні, 
інформаційні війни – аж до спроб військового тиску. 

Верховна Рада призначила повторні вибори у п’яти округах на 15 грудня цього року. 

Ваша партія висуватиме тих же кандидатів у депутати, які вже балотувалися, зокрема Юрія 

Левченка у Києві? Чи, можливо, партії "Батьківщина", "УДАР" і "Свобода" узгодять інших 

кандидатів? 

– 2012 року під час парламентських виборів партії "Батьківщина" і "Свобода" уклали 

угоду про спільне висунення кандидатів у мажоритарних округах. Ми вважаємо, що наші 
кандидати перемогли в цих округах ще 2012 року. Саме тому ці п’ять кандидатів мають усі 
підстави й моральне право отримати довіру виборців цих округів і мандат на представлення 
їхніх інтересів у парламенті. 

ВО "Свобода" висуватиме Юрія Левченка кандидатом у депутати в 223-му окрузі у 
Києві. Я не сумніваюся, що таку ж позицію поділяють і наші колеги з "Батьківщини" та 
"УДАРу". Про це є попередні домовленості щодо цього та інших округів. За моєю інформацією, 

кандидати від наших партнерів не зміняться. 

Чи буде фракція "Свободи" вимагати призначення виборів у Києві? 

– Позиція нашої парламентської фракції однозначна – вибори в Києві мають відбутися 
якнайшвидше з огляду на порушення Конституції України. Ми будемо робити все, щоби 

вибори міського голови і депутатів Київради було призначено. 
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Звісно ж, Партія регіонів буде робити все, аби такі вибори не відбулися. Настрої киян 

відомі, тож напередодні президентських виборів партія влади не захоче, щоб опозиція отримала 
підтримку громади і сформувала більшість в органах влади столиці. 

Яка, на Вашу думку, найбільш прийнятна дата виборів у Києві? 

– Я переконаний, що вибори потрібно проводити якнайшвидше. Однак припускаю, що 
провладні сили спробують відтермінувати ухвалення рішення про київські вибори до 2015 року, 
щоби провести їх або після президентських виборів одночасно з виборами місцевих рад по всій 

Україні. 

Чи буде ВО "Свобода" координувати свої дії на київських виборах з іншими 

опозиційними партіями, узгоджувати кандидатів в депутати і кандидатуру мера? Чи партія 

самостійно братиме участь у виборах у столиці? 

– Звісно, ми висуватимемо своїх кандидатів, київська міська організація ВО "Свобода" 

братиме участь у виборах. 

Ми запропонували нашим партнерам по опозиції спільні дії на виборах за схемою "згори 

– донизу". Йдеться про висунення єдиного кандидата на посаду міського голови від усіх 
політичних сил за такою логікою: спочатку пропонують керівників партій, у разі їхньої відмови 

партія пропонує другу особу. Таким чином ми зможемо дійти спільного знаменника. 

ВО "Свобода" вважає правильним підхід щодо висунення кандидатів у депутати, 

обраний на парламентських виборах 2012 року – окремо висувати кандидатів за партійними 

списками і узгоджувати єдиних кандидатів у мажоритарних округах. Такий підхід дозволить 
опозиції утворити більшість у Київській міській раді і не дати представникам нинішньої влади 

отримати контроль над мажоритарними депутатами. 

Після всеукраїнської акції "Вставай, Україно!" лідери партій "Батьківщина", "УДАР" і 

"Свобода" перестали з’являтися на спільних заходах разом, не проводять спільних акцій, що 

породило думку про наміри Арсенія Яценюка, Віталія Кличка і Олега Тягнибока самостійно 

кандидувати на президентських виборах. Як Ви ставитеся до такої думки? 

- Я би хотів підкреслити, що проведення акції "Вставай, Україно!" було правильним і 
успішним кроком. Основна її мотивація – це повернення довіри громадян до своїх 
представників у владі, втраченої після Помаранчевої революції. Лідери партій "Батьківщина", 

"УДАР" і "Свобода" продемонстрували людям, що вони не забронзовіли й не лише можуть 
говорити з телеекранів, а здатні дивитися в очі людям і спілкуватися з ними на рівних. 

Як людина, яка з 2006 року очолює виборчий штаб партії, можу сказати, що ідея 
висування єдиного кандидата в першому турі президентських виборів – провальна як з етичної, 
так і з технологічної точок зору. 

З етичного боку, жоден політик не має права вимагати від українців головувати на 
виборах усупереч своїм переконанням. Сьогодні в опозиційному таборі склалася унікальна 
ситуація, коли три лідери, що представляють різні ідеологічні погляди, об’єдналися заради 

спільної мети – подолати чинний режим. Ці лідери найкраще знають, як агітувати і 
переконувати людей, тому відмова вже у першому турі когось із них балотуватися заради 

висунення єдиного кандидата буде демонстрацією неповаги до виборців. Природно, що люди, 

яким не дадуть право вибору, за цю неповагу "віддячать" ногами – просто не прийдуть 
голосувати. Кожен із трьох опозиційних лідерів має йти до людей зі своїми ідеями і своєю 

програмою. 

Уже в другому турі виборів той, хто здобуде найбільшу підтримку виборців, мав би 

заявити про свою готовність втілювати частину з передвиборчих програм своїх партнерів по 
опозиції. Цей кандидат має звернутися до виборців своїх соратників по опозиції і 
запропонувати їм власну програму дій з урахуванням тих вимог і завдань, які люди висували до 
свого кандидата. Така позиція продемонструє повагу не лише до українського виборця, а й 

стане підтвердженням солідарності опозиційних сил. 

З технологічної точки зору, ми добре знаємо, з ким маємо справу. Хто сказав, що цей 

режим дасть можливість зареєструватися, проводити виборчу кампанію і дійти до голосування 
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єдиному кандидатові від опозиції, не знявши його з реєстрації під надуманим приводом у будь-
який момент?! Якщо в останній день знімуть єдиного кандидата – що будемо робити? 

Крім того, в Україні – 33,5 тис. виборчих дільниць, де має працювати хоча б один член 

виборчої комісії та один спостерігач від опозиції. Це 70 тисяч людей. Жодна партія такої 
кількості професійно підготовлених людей на вибори не в змозі забезпечити. Відповідно, 
опозиція повинна координувати свої дії в цьому питані. Не слід забувати і про те, що влада на 
цих виборах висуватиме так званих "технічних" кандидатів, які також братимуть участь у 
формуванні виборчкомів. 

Олег Тягнибок іде в президенти? 

- Це буде рішення партії і Олега Тягнибока. Ви поки що не чули жодних заяв з цього 

приводу. Гадаю, ще є час для рішення з цього питання. 

З чим Ви пов’язуєте появу різного роду матеріалів-розслідувань щодо О.Тягнибока, 

інших депутатів вашої фракції, які з’являються останнім часом в пресі? Адже виборча 

кампанія вже закінчилася… 

- Я переконаний, що виборча кампанія ніколи не закінчується для політичних партій. У 

політиці є правило: "Якщо критикують і обливають брудом – значить, ти становиш небезпеку 
для опонентів". 

Так звані "журналістські розслідування", які зараз оприлюднюють, є цілеспрямованою 

кампанією з поширення чорного піару з метою зниження рейтингу "Свободи" і нашого лідера 
Олега Тягнибока. Розповідають про автомобіль О.Тягнибока, про якийсь будинок, хоча ні він, 

ні його родина не мають до нього жодного відношення. Це означає, що є певний острах щодо 
такого кандидата в президенти як Тягнибок. Відповідно, потрібно заздалегідь зменшити рівень 
довіри до нього, вдарити по основах іміджу. Зрозуміло, що відмиватися від цього політичного 
бруду треба буде довший час. З цього приводу є одеський анекдот: "Ви чули, у Рабіновича 
дочка – повія! – Так у нього ж двоє синів і немає дочки… – Ну то й що? Нехай тепер 
виправдовується перед усім Привозом!". 

У Давньому Китаї в стратагемах ведення війни є стратегія, яка називається "два персики 

долають трьох воїнів", зміст якої полягає в тому, що задля перемоги над трьома воїнами 

володар запропонував їм два персики, які мали отримати "найкращі з них". Результат 
внутрішньої боротьби невідворотно призводив до поразки воїнів. Приблизно за такою ж 

схемою буде зараз діяти українська влада – намагатиметься максимально розбити об’єднання й 

спільні дії трьох лідерів. Усе буде зроблено для того, щоби розсварити опозиційні сили. 

Чи дійсно у фракції ВО "Свобода" існує певне напруження і невдоволення діями 

О.Тягнибока? В кулуарах парламенту подейкують, що начебто існує група незадоволених 

депутатів… 

- Це технологія – з розряду "а раптом спрацює". У фракції "Свободи" настільки 

здоровий, якісний, ідейно монолітний організм, що такі моменти навіть не вкладаються у 
голові. До речі, у період літніх канікул я чув іще одну байку, що начебто депутат нашої фракції 
Ірина Фаріон балотується в президенти… Я гарантую, що жодних відцентрових процесів або 
розколу у нас немає. 

http://interfax.com.ua/news/interview/167058.html 

Суд позбавив нардепа Маркова депутатського мандата  

Gazeta.ua 

Вищий адміністративний суд України визнав неможливим достовірно встановити 

результати виборів до Верховної Ради у 133-му окрузі в Одеській області. А також визнав 
відсутніми статус і повноваження народного депутата у Ігоря Маркова. 

Відповідне рішення оголосив суддя ВАСУ Юрій Цвіркун в четвер за позовом екс-
народного депутата Юрія Кармазіна. 
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Як повідомлялося, заступник голови Одеської облради Олексій Гончаренко направив до 
окружного адміністративного суду Києва позов проти Центрвиборчкому і Маркова з вимогою 

позбавити останнього депутатського мандату. 

"За більш ніж 7 місяців перебування в парламенті пан Марков з 53 засідань парламенту 
вшанував своєю присутністю лише половину - 27. Жодного депутатського запиту, жодної 
поправки, жодного виступу з трибуни... Передвиборні обіцянки, включаючи основні гасла його 
кампанії - референдум, Митний союз, федералізація - забуті. Як родзинка на всьому цьому - 

голосування за обрання свободівця Кошулинського віце-спікером парламенту, що зафіксовано 
на порталі Верховної Ради", - пояснив політик мотиви свого вчинку у власному блозі. 

Марков виграв вибори в одномандатному окрузі № 133 (Київський район Одеси), 

набравши 26,6 % голосів виборців у жовтні 2012 року. 

Марков випередив свого головного конкурента-кандидата від Партії регіонів Гончаренко 
більш ніж на 6 %. 

Як повідомлялося, 133 -й округ був одним з найбільш проблемних в Одеській області. У 

числі інших порушень тут масово використовувалися ручки зі зникаючим чорнилом. 

Співробітники міліції зафіксували використання таких ручок, принаймні, на 40 ділянок. 

http://gazeta.ua/articles/politics/_sud-pozbaviv-nardepa-markova-deputatskogo-

mandata/515885 

Блоги 

Геннадій Ткачук: "УДАР" чітко виконує свою обіцянку забезпечити українцям 

європейський рівень життя»  

gazeta.ua 

Голосуванням за закони, які сприятимуть підписанню угоди про асоціацію з 
Євросоюзом, займалися народні обранці протягом першого після літніх канікул пленарного 
тижня засідання Верховної Ради.  

Про депутатську єдність у прийнятті Єврозаконів 

- Головне питання порядку денного як для нашої політичної сили, так і для держави в 
цілому, є підписання угоди про асоціацією України з Євросоюзом. Поступово, планомірно, 
чітко ми йдемо до євроінтеграції, виконуючи ті завдання, які нам доручила Венеціанська 
комісія – уніфікувати своє законодавство з європейським, аби увійти в єдиний простір без 
кордонів. З такими ж високими соціальними гарантіями, стандартами, зарплатами, як по всій 

Європі. 

Партія Регіонів на чолі з Президентом Януковичем також обрала європейський вектор 
розвитку України – як відомо, після "роз'яснювальної роботи", що провів президент, сорок 
депутатів, що відмовлялись голосувати за дані закони, змінили свою думку. Отже, на сьогодні 
ми спостерігаємо злагоджену роботу парламенту у пріоритетному питанні євроінтеграції. За всі 
"єврозакони" голосувало по 350-360 депутатів. Єдині, хто проти - комуністи, але їх кількість не 
впливає на хід голосування. Ми повинні встигнути прийняти всі необхідні закони до 
Вільнюського самміту, який відбудеться у листопаді. 

Про закони, за які голосували 

- Головний пріоритет партії "УДАР", що був зазначений і у передвиборчій програмі - 

рухатися до Європи. На сьогодні ми чітко виконуємо свою обіцянку забезпечити українцям 

європейський рівень життя. 

Закони, за які ми проголосували на цьому тижні, пом'якшують режим утримання 
засуджених. Ця категорія осіб матиме на вимогу Європи матиме певні пільги: право на зустрічі, 
побачення, а також мати при собі мобільні телефони і зарядні пристрої до них. Також депутати 

привели відповідні ставки ввізного імпортного мита до вимог. Завдяки зниженню податків на 
імпорт подешевшають банани, мандарини, морепродукти тощо. Буде приведене у відповідність 
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із європейськими стандартами законодавство про прокуратуру. Таку функцію, як слідчі дії, у 
прокуратури заберуть. З наглядом – питання суперечливе, але він також має бути прибраний. 

Прокуратура має підтримувати лише позицію обвинувачення з боку держави – так як це 
робиться в усьому світі. Тобто, адвокат захищає, прокуратура обвинувачує, але не веде 
слідства, дослідства і так далі. Прокуратура займеться зовсім іншими справами – доказами і 
тим, що назбирає міліція. Наступного пленарного тижня ми розглядатимемо закони, пов'язані з 
судами та прокуратурою. Як відомо, Венеціанська комісія радить нам прийняти норму, що 
суддів має призначати лише Президент - пожиттєво, а не як раніше – Президент на 5 років, а 
вже потім Рада – пожиттєво. Оскільки в країнах Європи ця норма діє, нам доведеться її 
прийняти. Також в планах Верховної Ради голосування з приводу житлово-комунальних 

тарифів. Вони мають бути прив'язані до заробітної плати. 

Про кнопкодавство 

- Кнопкодавство поборено. Часом трапляються якісь окремі випадки. Але такого 
масового, коли Чечетов махає рукою, і голосують 40 чоловік, а на табло пишеться 270 – немає. 
Ми обіцяли, що це поборемо – ми це побороли. 

Довідка 

Саме поняття "євроінтеграційні закони" з'явилося після того, як в лютому Європейська 
комісія визначила для Києва 11 загальних критеріїв - рекомендацій, за результатами 

моніторингу яких, буде прийматися рішення про підписання асоціації. 

Крім іншого, у списку: проблема вибіркового правосуддя (під цим пунктом у Європі 
розуміють ситуацію з Юлією Тимошенко, хоча її прізвище прямо вже не згадується), 
недосконалість судової та виборчої системи (а саме: в України досі немає виборчого кодексу), 
боротьба з корупцією і навіть дотримання прав сексуальних меншин. 

http://gazeta.ua/blog/38934/udar-chitko-vikonue-svoyu-obicyanku-zabezpechiti-ukrajincyam-

evropejskij-riven-zhittya 

Олександр Бригинець: «Медики жаліються на те, що їх змушують порушувати 

законодавство»  

glavkom 

До мене звернулися трудовий колектив Станції екстреної медичної допомоги Харкова і 
колектив харківської районної підстанції Карачаєвка, які обурені тим, що керівництво Обласної 
клінічної лікарні-центру екстреної медичної допомоги катастрофічно порушує законодавство. 

Колектив переконує, що м. Харків, згідно положення наказу №500 МОЗ України від 

2008 року, мали б обслуговувати 150 бригад невідкладної допомоги, а реально працює лише 70. 

Крім того, диспетчерські функції виконують на підстанціях не диспетчери, яких скоротили, а 
самі бригади екстреної допомоги. Тому в періоди, коли бригади на викликах, підстанції закриті. 
До того ж, повідомлення про виклик надходять до швидкої допомоги не по телефону, а через 
смс, яке, як відомо, можуть приходи невчасно або частинами, що уповільнює роботу 
(нагадаємо, за нинішнім законом, швидка допомога має дістатися до хворого не пізніше ніж за 
10 хв.). 

Все це фактично руйнує роботу швидкої (екстреної) медичної допомоги в місті. Тому я 
звернувся до Міністерства охорони здоров’я з вимогою перевірити отриману мною інформацію 

і вжити належні заходи, щоб кількість швидких допомог відповідала нормативам, а усілякі 
незрозумілі новації, в тому числі і звільнення диспетчерів, не стояли на заваді оперативній 

роботі медиків. 

Крім того, я звернувся до прокуратури Харківської області з проханням перевірити чи 

відповідає діяльність Харківської станції екстреної медичної допомоги вимогам законодавства. 
А також до мера міста Харкова з проханням зробити все можливе для того, щоб швидка 
працювала оперативно, а працівники медичної допомоги не мали незручностей, які утруднюють 
їхню роботу та звернути особливу увагу на стан роботи диспетчерів на підстанціях. 
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Нова влада навчила мене боятися слова «реформа», адже за кожною реформою 

нинішньої влади, як правило, стоїть скорочення, погіршення, ускладнення роботи і зменшення 
послуг. Ситуація з реформою швидкої медичної допомоги призвала до суттєвого погіршення її 
роботи, до збільшення навантажень на лікарів і погіршення надання послуг. Шкодую, що 
високопосадовці та їхні сім’ї, мають право користуватися приватною швидкою допомогою. Я 

би, чесно кажучи, заборонив би на законодавчому рівні мерам, міністрам, депутатам, 

користуватися приватом, а лише державною швидкою допомогою. Хай би ризикнули своїм 

життям так, як вони ризикують мільйонами українців. 

http://glavcom.ua/articles/13891.html 

Телебачення і радіомовлення 

Уряд вже взявся за бюджет 2014 року  

ICTV, Факти 

Олена ФРОЛЯК, ведуча: Уряд тим часом вже взявся за бюджет наступного року, 
затвердивши основні його параметри. Щоправда конкретики поки мало. Відомо поки що що 
Кабмін розраховує на продовження економічного зростання. від так ВВП має збільшитися на 
3% , інфляція становитиме 8%, а дефіцит бюджету буде менше 3%. Головна тема урядового 
засідання - зміцнення енергетичної незалежності. За рахунок збільшення власного видобутку 
нафти і газу, модернізації нафтохімічної галузі, скорочення споживання російських 
вуглеводнів, та пошуку альтернативних ринків експорту блакитного палива. Вже завтра Микола 
Азаров летить до Нідерландів, бо планує укласти угоду з компанією Shell на ризвитку і 
внутрішній видобуток газу. Україна вже зменшила імпорт російського газу майже на третину 
іншого виходу через непоступливість Москви у Києві просто не має, наголошує Прем’єр. 

Микола АЗАРОВ, Прем’єр-Міністр України:" На жаль досі це залишається лише 
обіцянками. Україні продовжує коштувати на багато дорожче ніж іншим країнам Європи. 

Іншого способу ніж зменшувати енерговитрати і знаходити альтернативу над дорогим 

російським газом і нафтою для нас не існує". 

Олена ФРОЛЯК, ведуча: І сьогодні ж міністр енергетики та вугільної промисловості 
Едуард Ставицький повідомив про підписання контракту на постачання і зберігання газу між 

Україною та німецькою компанією RWE. Вартість та обсяг закупівель поки не розголошують, 
однак вже відомо що формула ціни нижча за російську, навіть з урахуванням 100-долларової 
знижки. Нагадаю, нині вартість російського газу 421 долар за тисячу кубів. А в лютому цього 
року Україна уклала з цим німецьким енергетичним трейдером угоду на постачання до 5 

мільярдів кубометрів, суттєво дешевшого блакитного палива 

Народный депутат Ольга Сикора напала на охранника Премьер-министра 
Украины  

Интер, Подробности 

Анастасия ДАУГЛЕ, ведущая: Скандал с участием народного избранника. Ольга Сикора 
- нардеп от фракции "Батькивщина" - напала на охранника премьер-министра Украины. 

Инцидент произошел во время визита Николая Азарова в Ивано-Франковскую область. 
Накануне в его присутствии запускали предприятие "Карпатнефтехим" после года простоя. На 
мероприятие пыталась попасть и нардеп. Чем это закончилось - расскажет Ольга Выхованская. 

Ольга ВЫХОВАНСКАЯ, корреспондент: Инцидент произошел перед торжественным 

мероприятием на "Карпатнефтехиме". Работники ждали премьер-министра Николая Азарова. 
На территорию пыталась пройти и народный депутат-мажоритарщик Ольга Сикора. Сотрудник 
государственной службы охраны - преградил ей дорогу. У нас есть буквально несколько секунд 

видео той перепалки. 
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Ольга СИКОРА, народный депутат Украины: "Я підійшла, вияснила, що протокольна 
частина має йти хвилин ще 40. Я кажу - ну не буду я чекати. Я пробилася, так би мовити". 

Ольга ВЫХОВАНСКАЯ, корреспондент: "А сотрудник Государственной службы 

охраны - написал на нардепа заявление в милицию. Утверждает: она ударила его кулаком в 
лицо". 

Константин КУЛАК, руководитель ЦОС ГУ МВД Украины в Ивано-Франковской 

области: "Відкрито кримінальне провадження - нанесення побоїв працівнику правоохоронних 

органів. Санкція цієї статті передбачає обмеження або позбавлення волі до 5 років". 

Ольга ВЫХОВАНСКАЯ, корреспондент: "В государственной службе охраны нам 

сообщили - проводят собственное служебное расследование. Ольга Сикора отрицает, что била 
охранника Николая Азарова. Как поступать ей дальше - посоветуют коллеги-однопартийцы". 

Руслан Князевич зарегистрировал законопроект о выборах главы государства 

Анастасия ДАУГЛЕ, ведущая: Руслан Князевич Народный депутат зарегистрировал 
законопроект, чтобы изменить действующий закон о выборах главы государства. В частности, 

предлагает позволить экс-президенту, занимавшему этот пост дважды, снова баллотироваться. 
Правда, после перерыва. Как в России. Также убрать в избирательном бюллетене пункт против 
всех. И запретить массовые акции от имени кандидатов на пост президента накануне дня 
выборов до завершения избирательного процесса - в защиту результатов голосования. Но 

самый большой резонанс вызвала другая новация. Какая - знает Ирина Баглай. 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: За полтора года до президентских выборов в 
парламенте готовятся менять правила игры. Первыми на поле выходят оппозиционеры с идеей 

сделать путь к президентскому креслу доступнее. А именно позволить идти в президенты 

особам с непогашенной судимостью. В этой новации народного депутата от "Батьківщини" 

эксперты увидели лазейку для заключённого лидера. 

Владимир ФЕСЕНКО, политолог: "Цель порадовать Юлию Тимошенко то есть 
проимитировать борьбу за ее интересы только провалят значит "Батьківщине" нужно будет 
думать о том, кто вместо Тимошенко пойдет на пост Президента, то есть таким образом может 
быть скрыта работа в интересах Арсения Петровича, а не Юлии Владимировны". 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: Связаться с автором законопроекта не получилось. 
Руслан Князевич на наши звонки сегодня не отвечал. Перспективы у данной законодательной 

инициативы туманны, говорят в Партии регионов. 

Юрий МИРОШНИЧЕНКО, представитель президента в ВР Украины, фракция Партии 

регионов: "Сама назва щодо техніко-юридичного вдосконалення цього закону не зовсім 

відповідає змісту цього закону, я прогнозую, що це буде резонансне питання в парламенті буде 
багато дискусій" 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: Партнёры по оппозиции о законопроекте узнали только 
в день его регистрации. 

Ирина ГЕРАЩЕНКО, народный депутат Украины, фракция "Удар": "Очевидно, що це 
авторська інніціатива тільки Руслана Князевича". 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: Поддерживать или нет новации в целом пока не 
решили. А по вопросу Тимошенко позицию менять не будут. 

Ирина ГЕРАЩЕНКО, народный депутат Украины, фракция "Удар": "Якщо говорити про 

Юлію Тимошенко наша позиція є однозначною сьогодні вона має бути звільнена". 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: Законопроектом вопрос Тимошенко не решить, считает 
политолог Сергей Таран. 

Сергей ТАРАН, политолог: "Може хто вірить, що цей закон змінить місце перебування 
Тимошенко, тому включенння прізвища Тимошенко, читаючи цей закон, воно має скоріше 
політично агітаціний характер ніж практичний" 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: В случае, если инициативу Князевича всё же 
поддержит парламент - без оценки Конституционного суда не обойтись. Сергей Кальченко 
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считает - запрет на участие в выборах человека с судимостью действительно прописан в 
действующем законе о выборах главы государства. В Конституции его нет. 

Сергей КАЛЬЧЕНКО, эксперт по вопросам избирательного законодательства: "Я 

вважаю, що це намір привести закон в цій частині закон про вибори президента саме у чітку 
відповідність до Конституції". 

Ирина БАГЛАЙ, корреспондент: Но тогда придётся менять и закон о выборах народных 
депутатов, и Конституцию - касательно парламентариев. А вот тут, оппозиция ранее уже 
высказывалась категорически против. 

Умерла бывшая сокамерница Юлии Тимошенко по Лукьяновскому СИЗО - 

Светлана Макеева 

Анастасия ДАУГЛЕ, ведущая: Умерла бывшая сокамерница Юлии Тимошенко по 

Лукьяновскому СИЗО - Светлана Макеева. Рак желудка, - говорят соратники экс-премьера. И 

предполагают - заболевание могло стать следствием систематических отравлений в 
следственном изоляторе. Хотя ранее утверждалось, что сама Юлия Тимошенко питалась только 
теми продуктами, которые ей передавали родственники, - теперь однопартийцы требуют 
детального обследования. В Пенитенциарной службе пока молчат. 

Ярослав КРЕЧКО, корреспондент: В камере вместе с Тимошенко Светлана Макеева 
прожила всего несколько месяцев - в 2011. Тогда бывшая чиновница Киевской 

горадминистрации много курила. Но, якобы, бросила по просьбе Юлии Тимошенко, у которой 

на табачный дым аллергия. Весной прошлого года Светлану отпустили - лечиться в одну из 
столичных клиник. Источник в Минздраве подтверждает: женщина умерла от онко-
заболевания. Тем временем в партии "Батьківщина" заявляют: у Макеевой был рак желудка, 
причины возникновения которого медикам неизвестны. И теперь соратники экс-премьера 
требуют комплексной диагностики организма уже самой Юлии Тимошенко. Здесь только 
политика и никакой медицины, считает бывший депутат, а ныне политолог Тарас Чорновил. 

Тарас ЧОРНОВИЛ, политолог: "На жаль, в нас нема сьогодні сильної адекватної 
опозиції. Єдина тема, на якій вони можуть сьогодні серйозно грати - це тема Юлії Тимошенко. 
Але вибачте - це вже просто паразитування". 

Ярослав КРЕЧКО, корреспондент: Политическую игру в заявлениях оппозиции видит и 

Вадим Карасев. Предполагает: таким образом "Батьківщина" не столько заботится о судьбе 
Тимошенко, сколько напоминает Европе о своем существовании. 

Вадим КАРАСЕВ, политолог: "Это еще один такой информационный повод. Потому что 
многие и в Европе, и в Украине начинают эти вопросы рассматривать отдельно, чего бы не 
хотелось сегодня соратникам Тимошенко и самой Юлии Тимошенко". 

Ярослав КРЕЧКО, корреспондент: Политологи сходятся в одном: чем ближе 
Вильнюский саммит, на котором планируется подписание соглашения об Ассоциации с ЕС, тем 

громче имя Юлии Тимошенко будет звучать из уст ее соратников по партии. 

Президент Єврокомісії Жозе Мануель Баррозу виступив у Страсбурзі зі 
зверненням "Про стан Союзу"  

5 канал, Час новин 

Віталій ГАЙДУКЕВИЧ, ведучий: «Не треба повертатися до України спиною!» - із таким 

закликом до європарламентаріїв звернувся Жозе Мануель Баррозу. Президент Єврокомісії 
виступив у Страсбурзі зі зверненням "Про стан Союзу". Побіжно Баррозу розкритикував тиск 
Москви на Київ, сказав: «Брюссель має протистояти спробам тиску на самостійний політичний 

вибір всіх країн Східної Європи. 

Жозе Мануель БАРРОЗУ, президент Європейської комісії: "Сьогодні такі держави, як 
Україна, більш ніж будь-коли прагнуть зближення з Європейським союзом - їх приваблює наша 
економічна та соціальна модель. Ми не можемо повернутися до них спиною, і не маємо 
дозволити жодної спроби обмежити ці країни робити їхній суверенний вибір". 
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Європейський Союз не повинен повертатися спиною до східних сусідів 

Віталій ГАЙДУКЕВИЧ, ведучий: Підписати Угоду про асоціацію з Україною на саміті 
Східного партнерства у Вільнюсі закликав чільника Європейської комісії та керівництво Литви 

віце-президент Європарламенту. Яцек Протасевич наголосив: країни Східного партнерства 
відчувають ненормальний тиск з боку Росії, тож Європейський Союз не повинен повертатися 
спиною до східних сусідів, - сказав Протасевич, фактично повторивши тезу Жозе Баррозу. 
Сьогодні у Страсбурзі пройшли як пленарні засідання Європаламенту, так і дебати у другій 

половині дня. Дебати були з питань російського тиску на Україну, зокрема, йшлося про митну 
торговельну війну Москви. 

КМУ ухвалив проект держбюджету-2014  

5 канал, Бізнес-час  

Кореспондент: КМУ ухвалив проект державного бюджету на наступний рік. Дефіцит 
затвердили на рівні 2%, зростання ВВП – 3%, інфляція – 8%. Чиновники вважають документ 
реалістичним, оскільки наведені в ньому макропоказники відповідають цифрам, що були 

прогнозовані міжнародними організаціями, тому ці положення не викликають заперечень. Як 
повідомила заступник глави Адміністрації Президента Ірина Акімова, дискусії тривають з 
приводу бюджетних витрат на рівні галузевих міністерств. 

Лукаш вважає, що виборче законодавство змінювати не варто  
ТВі, Сьогодні 

Андрій ГОДОВАНЕЦЬ, ведучий: Виборче законодавство в Україні змінювати не варто. 
Принаймні, до саміту "Східного партнерства" у Вільнюсі в листопаді. Таку думку висловила 
міністр юстиції Олена Лукаш під час круглого столу. На її думку, що спочатку треба отримати 

остаточні висновки експертів Венеціанської комісії і ОБСЄ. 

Наталка ЛЯТУРИНСЬКА, ведуча: І лише потім, згідно з рекомендаціями міжнародних 

фахівців, вносити правки. Хоча вдосконалення виборчого законодавства є одним із зобов'язань 
України для підписання Угоди про асоціацію з Євросоюзом. Тему продовжить наша колега Віта 
Прокопчук. Віто, розповідай. 

Віта ПРОКОПЧУК, кореспондент: Доброго вечора, колеги. На сьогоднішньому засіданні 
"За демократію через право", зокрема, розглядалися питання кодифікації, тобто поліпшення 
виборчого законодавства України. Для Венеціанської комісії принципово важливо у питанні 
поліпшення виборчого законодавства є зосередження на виборцях та громадянах. Про це 11 

пунктів "матриці Фюле", по яких Україна повинна продемонструвати критерії успіху, - 

зазначила міністр юстиції Олена Лукаш. 

Олена ЛУКАШ, міністр юстиції України: "Європейський Союз каже: гармонізуйте свої 
виборчі процедури, по-перше, і усуньте недоліки виборчого законодавства щодо виборів 
народних депутатів, які стали причиною конфліктних ситуацій, які відбувалися у 2012 році; 
покажіть нам критерії успіху. Тому, якщо Україна зможе впоратися з одинадцятьма критеріями 

"матриці Фюле", можна буде казати про дуже високу ймовірність підписання угоди у 
Вільнюсі". 

Віта ПРОКОПЧУК, кореспондент: Депутати від фракції Регіонів не впевнені, що швидко 
впораються із удосконаленням виборчого законодавства. Проте розуміють, що діяти відповідно 
до європейських пропозицій вимагає глава держави. 

Дмитро ШПЕНОВ, народний депутат від фракції Партії регіонів: "Сьогодні ми не 
зможемо однозначно сказати "так" чи "ні" кодифікації виборчого законодавства України, але 
наш обмін думками та досвідом буде дуже корисним для всіх гостей круглого столу, а головне 
– для законотворців. У своєму щорічному посланні до Парламенту президент Віктор Янукович 

зауважив, що нове виборче законодавство має відповідати політико-правовим стандартам 

Європи". 
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Віта ПРОКОПЧУК, кореспондент: У той же час опозиція наполягає на внесенні змін до 

виборчого законодавства ще до 15 жовтня. Зокрема, депутати від "Батьківщини" пропонують 
змінити закон про вибори до старту виборчої кампанії на п’яти мажоритарних округах. Зокрема 
Руслан Князевич, представник фракції "Батьківщина" вже вніс у парламент відповідний 

законопроект. Серед іншого, депутат пропонує запровадити низку змін в роботі виборчих 
комісій. А саме – знизити кворум для проведення засідань та перешкодити появі фіктивних 

членів виборчкомів. 

Руслан КНЯЗЕВИЧ, народний депутат, ВО "Батьківщина": "Той законопроект, який 

підготовлений урядом в особі Міністерства юстиції, який зараз проходить експортну оцінку в 
європейських інституціях, на превеликий жаль, комплексно не вирішує проблеми, які справді 
треба вирішити у виборчому законодавстві України. Ми, зі свого боку, зареєстрували власний 

законопроект про внесення змін до Закону Про вибори народних депутатів, яким намагалися 
вбачити нашу візію того, як його треба вдосконалювати". 

Валерій КАРПУНЦОВ, народний депутат, фракція "УДАР": "Згідно позицій політичної 
партії "УДАР", український демократичний альянс "За реформи" Віталія Кличка, виборчий 

кодекс повинен бути прийнятий та має встановити єдині стандарти для проведення в Україні". 

Віта ПРОКОПЧУК, кореспондент: Найбільш серйозними недоліками українського 
виборчого законодавства Венеціанська комісія та ОБСЄ вважають: обмеження права на 
висунення кандидатом у народні депутати засудженої особи; вимогу про обов'язкове п'ятирічне 
проживання кандидата на території України; хаотичність формування виборчих комісій 

парламентськими партіями; відсутність моніторингу фінансування виборчих кампаній. 

Нагадаємо, що саміт "Східного партнерства" відбудеться 28-29 листопада. На ньому Україна 
розраховує підписати Угоду про асоціацію. А удосконалення виборчого законодавства є одним 

із зобов'язань, які має виконати Україна. Колеги. 

Андрій ГОДОВАНЕЦЬ, ведучий: Віто, дякуємо тобі. Насправді я оце послухав цей 

матеріал, я повністю не згідний з пані Лукаш. Тому що мені здається, що все ж таки ті пункти, 

які потрібно змінити, і внести зміни до виборчого законодавства, вони є слушними й 

доцільними, і в принципі потрібними Україні. Я маю на увазі Україні. Не Партії регіонів, а 
Україні. І тому їх варто міняти зараз, а не вже пост фактом. Тим більше, якщо цього, якщо це 
стоїть у вимогам. Я, чесно кажучи, не можу зрозуміти її позиції. Можливо, ми зможемо 
запросити її до нас в студію, і розпитати – чому ми маємо це робити потім, а не зараз. 

Наталка ЛЯТУРИНСЬКА, ведуча: Я думаю, що наша колега Юлія Куценко, яка власне 
відстежує процес підготовки України до підписання Угоди про асоціацію з ЄС, якраз розгляне 
це питання, і ми дізнаємося. 

Андрій ГОДОВАНЕЦЬ, ведучий: Поговорить, так, щоб ми самі для себе зрозуміли. Тому 
що з тих її коментарів я чесно-кажучи не зрозумів чому ми повинні чекати. 

Наталка ЛЯТУРИНСЬКА, ведуча: Дякуємо, Віто. Нагадаємо, що це була Віта 
Прокопчук. Ну, а ми продовжуємо випуск. 

Европарламент осудит Россию за торговую войну с Украиной  

ТРК "Украина", События 

Евгений МИХИН, ведущий: Европарламент осудит Россию за торговую войну с 
Украиной. Соответствующую резолюцию рассмотрят завтра. Пока же депутаты и глава 
Еврокомиссии призвали политиков подписать соглашение об ассоциации с Киевом именно на 
ноябрьском саммите Восточного партнерства. Хотя до сих пор ждут от Киева законодательных 
реформ и освобождения Юлии Тимошенко. Как сообщил спикер Европарламента, последний из 
этих вопросов миссия Александра Квасневского и Пета Кокса попробует решить на Ялтинском 

саммите в следующую субботу. 

Мартин ШУЛЬЦ, глава Европарламента: «Евросоюз заинтересован в максимальном 

сближении с Украиной. Лично я поддерживаю подписание соглашения на Вильнюсском 
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саммите. Однако это зависит и от того, какие усилия приложит Киев. Речь не только о деле 
Тимошенко, но и о других проблемных вопросах и результативности работы парламнета». 

Уряд прийняв за основу проект держбюджету на 2014 рік  
УТ-1, Підсумки дня 

Любов ДОБРОВОЛЬСЬКА, ведуча: Уряд прийняв за основу проект держбюджету на 
2014 рік. Після поправок його винесуть на розгляд Верховної Ради. За словами Прем'єр-
міністра, кошторис має врахувати розвиток найважливіших галузей економіки та соціальної 
сфери. На урядовому засіданні найбільше уваги приділили розгляду економічних питань, 
зокрема зосередилися на посиленні енергетичної незалежності України. 

Ігор МЕДЕЛЯН, кореспондент: Цього дня уряд розпочав перший етап підготовки 

бюджетного процесу. Кабінет міністрів розглянув проект державного кошторису на наступний 

– 2014 рік. Микола Азаров заявив, що документ у кінцевому варіанті має бути максимально 

збалансованим і спрямованим на соціальну підтримку громадян України. 

Микола АЗАРОВ, Прем'єр-міністр України: "Не буду випереджати дискусію щодо 
параметрів цього складного бюджету. Зазначу лише, що основні параметри бюджету ми 

повинні збалансувати таким чином, щоб забезпечити стабільність державних фінансів, завдання 
економічного розвитку і соціального захисту громадян. Це головна вимога до проекту 
державного бюджету на наступний рік". 

Ігор МЕДЕЛЯН, кореспондент: Іще одним важливим питанням, яке розглядали сьогодні 
урядові, стало позбавлення від паливної залежності Росії. Микола Азаров заявив, що саме по 
конкурентоспроможності українських підприємств неабияк б'є завищена вартість енергоносіїв. 
І це попри обіцянки Росії переглянути і знизити за можливістю вартість газових контрактів. 
Україна донині сплачує найвищу ціну на газ у Європі. Микола Азаров заявив, що є спосіб як 
вийти з цього питання і в цьому допоможе державна програма активізації розвитку економіки. 

Микола АЗАРОВ, Прем'єр-міністр України: "Стратегічним напрямом програми 

активізації економіки на 2013-2014 роки і більше того – на десятиріччя вперед є: глибока 
модернізація виробництва у нафтохімічній галузі, нарощування власного видобутку 
вуглеводневої сировини, укладення довготермінових угод на постачання вуглеводнів з 
державами провідними експортерами нафти і газу". 

Ігор МЕДЕЛЯН, кореспондент: Особливу увагу уряд зосередить на залученні іноземних 

інвесторів до нафтогазової галузі, а для цього створить більш сприятливі умови для їх роботи. 

Микола Азаров заявив, що вже до України зайшли декілька великих іноземних паливних 

компаній. Останній контракт, спрямований на диверсифікацію енергоджерел Україна підписала 
5 вересня. 

Едуард СТАВИЦЬКИЙ, міністр енергетики та вугільної промисловості України: 

"Прежде всего, по компании RWE подписан новый договор, в котором предусмотрены вопросы 

как реализации, так и хранилища. Я не буду вдаваться в коммерческую составляющую, потому 
что это коммерческая тайна между компаниями. Одно хочу сказать, что формула цены ниже 
даже с учетом 100 долларов скидки". 

Ігор МЕДЕЛЯН, кореспондент: Іншого способу аніж зменшувати енерговитрати і 
шукати альтернативу за кордоном дорогому російському газу для України зараз немає, – каже 
Микола Азаров. Адже, така залежність для України не по кишені, – переконаний Прем’єр-
міністр. 

Андрій Павловський: «Радники Януковича дають підсолоджену інформацію»  

Радіо Свобода, Ваша Свобода 

Гість «Вашої Свободи»: народний депутат Андрій Павловський («Батьківщина»). 

Дмитро Шурхало: До нас має приєднатися депутат від фракції Партії регіонів Владислав 
Лук’янов. Сподіваємося, що він підійде найближчим часом. 
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Уже стабільно Держстат повідомляє про, що в Україні спостерігається дефляція, тобто 
ціни падають, товари дешевшають. Аж ось учора така структура, як АПК-Інформ повідомила 
про те, що «борщовий набір», мається на увазі продукти, овочі, які йдуть на приготування 
борщу, подорожчав за рік майже на 55%. Якось це зовсім не корелюється з тим, що повідомляє 
Держстат. Дуже погано корелюється. Ми поцікавилися у перехожих киян: на їхню думку, як за 
цей час змінилися ціни? Пропоную послухати опитування, яке провів мій колега Микола 
Закалюжний… 

…– Отже, думки різні. Пане Павловський, як би Ви такий дивний різнобій в оцінках 

Держстату і АПК-Інформу пояснили? 

Андрій Павловський: По-перше, зверніть увагу, що люди порівнюють з минулим 

місяцем. Разом з тим АПК-Інформ і офіційні органи статистики, як правило, порівнюють рік до 
року і відповідний місяць. І якщо брати, наприклад, серпень і вересень минулого року і цей рік, 
то, дійсно, виходить так, що десь у 1,5 раза зросли ціни на необхідні овочі, так званий 

«борщовий набір». І теж дивно, чому це не поміняє у загальному рівні інфляції уряд. Тобто, 
виходить так, вони, мабуть, рахують середнє арифметичне. Беруть, наприклад, ціни на 
коштовності, на ювелірні вироби, на предмети розкоші мало змінюється ціна, і беруть ціни на 
продукти харчування, які дійсно змінюються і суттєво, складаються разом і виходить нібито 
непогана цифри і тієї ж інфляції, і зростання споживчих цін. 

Я коли йшов до вас на ефір, знаєте, що я зробив? Я підняв статистику за 2010 рік. 
Нагадаю, що це був ще кризовий рік, світова економічна криза, і зараз, через 3 роки, які ціни. 

Що мене вразило? Що ціна на основні, на необхідні продукти харчування зросла у 1,5-2 рази за 
оці 3 роки влади Януковича. У 1,5-2 рази зростання цін на  необхідне. 

Тобто, якщо брати весь період влади Януковича, то можна констатувати зростання цін і 
на продукти харчування, і на комунальні послуги, і в цілому можна казати, що відбувся 
зворотній процес не «покращення», як нам обіцяли перед виборами, а саме погіршення. 

– Пане Павловський, чи є підстави казати, що справді ціни цього року зменшуються? 

Андрій Павловський: На що зменшуються? 

– За даними Держстату, зниження цін у серпні минулого місяця встановило дворічний 

рекорд. 

Андрій Павловський: Може бути якесь коливання цін. Тим більше зараз, у вересні, коли 

збирається врожай, буде зібраний. І в силу того, що, якщо буде багато певних позицій по 
продуктах харчування, можливе якесь невелике коливання. Але може бути так. У нас як 
звикли? У два рази збільшать, а потім на 5-10% зменшать і видають людям це за щастя. Ми 

повинні цьому радуватися. 

Але в цілому, якщо брати більші відрізки часу, тобто рік, два, три, ми побачимо, я ж 

наводив приклад за ті ж моркву, буряк, картоплю, що входить до борщу, то ціна на самі 
необхідні овочі за останніх три роки, за час влади Януковича зросла майже удвічі. І це може 
кожен перевірити. Згадати, які були три роки тому ціни і зараз. 

Я ж не кажу вже і про комунальні, і про ціни на бензин. Хочу якраз нагадати, що за 
уряду Юлії Тимошенко ціна бензину 95, наприклад, була 6-7 гривень за літр. А зараз скільки? 

11, 12 уже підходить. 

– Ви ж знаєте, що одним із наслідків кризи було подорожчання нафтопродуктів. 

Андрій Павловський: Подорожчання відбулося вже при «стабілізації», про яку нам 

розповідав уряд Азарова. Тобто, ціна зростає. 

І я Вам скажу, більше того, що кожен економіст Вам підтвердить, що, на жаль, у світі 
тенденція тільки до зростання ціни. Немає ніде випадків. Може, крім того, де Уго Чавес був, де 
є зниження ціни. При чому адміністративно, державою примушують. Але в ринковій економіці 
тільки тенденція до зростання ціни. 

Але вже задача уряду, щоб соціально незахищені верстви населення мали певну 
компенсацію, щоб наші зарплати пропорційно зростали. 
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– А наскільки зараз відбувається зростання доходів населення? Ви пригадуєте останнє 
інтерв’ю Віктора Януковича – він доволі оптимістично оцінює зростання доходів населення. 

Андрій Павловський: Віктор Янукович відірваний від реальності, замкнутий у просторі 
свого «Межигір’я», своїх палаців, тому він не може реально оцінити ситуацію в економіці. На 
жаль, радники прикрашають, бо не хочуть боса, «царя» дратувати, тому дають йому 
підсолоджену інформацію. 

– Яка Ваша оцінка? Давайте з претензією на об’єктивність. 

Андрій Павловський: Ситуація, якщо казати об’єктивно, в економіці і в соціально-
економічному плані реально за останній рік, за останніх три роки погіршилася. І я Вам скажу, 
більше того, запитайте кожного громадянина на вулиці, тут на Хрещатику, чи його реальна 
купівельна спроможність збільшилася чи зменшилася. Хай кожен відкриє свого гаманця, 
звернеться до сімейного бюджету і за останніх 3 роки порівняє: може він купити зараз більше 
чи менше? 

– Янукович каже, що порівняно з 2012 роком доходи населення збільшилися на 10%. 

Андрій Павловський: В офіційній статистиці можна написати все, що… 

– Ви можете навести іншу статистику? 

Андрій Павловський: Я Вам наведу таку статистику. Зараз уряд (і це офіційні цифри) 

видає за велике щастя, що середньомісячна зарплата в цьому році, в минулому ледь досягла 300 

доларів по Україні, і скаже, що це велике досягнення. 

А я для порівняння Вам скажу, що у тій же сусідній Польщі середньомісячна зарплата – 

1 350 доларів, а в сусідній Чехії – 1 460 доларів, а в Литві – більше 900. Так що з чим 

порівнювати? 

– Стандарти ЄС. 

Андрій Павловський: Знаєте, що мене вразило? Я два місяці тому був у Польщі. 
Притому, що у них зарплати десь у 5 разів більші, ніж у нас, у той же час поїсти в ресторані, в 
кафе буде у два рази дешевше, ніж у нас у Києві. 

І я дивився, спеціально порівнював ціну на капусту. 

– Пане Павловський, різні ресторани бувають. 

Андрій Павловський: Я порівнював на польському базарі ціну на картоплю, капусту, яку 
там любить Азаров. Так чомусь у Польщі капуста у два рази дешевша, ніж у нас. Ну, як це 
пояснити? 

– На жаль, опонент пана Павловського, який обіцяв прийти, Владислав Лук’янов, 
народний депутат з Партії регіонів, не знайшов часу до нас завітати. На жаль. 

Маємо запитання радіослухача. 

Слухачка: Ну, Лук’янов, мабуть, злякався. Я так думаю. 

Я – киянка. У мене немає ні городів, ні дач, нічого немає. Я все купую або в магазині, 
або на базарі. Я можу сказати, що порівняно з минулим роком майже удвічі збільшилися ціни 

на ту ж моркву, на капусту, на цибулю, на картоплю. Я заготовками займаюся восени, то знаю, 

які ціни були минулого року, а які цього року. 

І ще одне питання. Шановний пане Андрію, Ви ще забули сказати, що ще ціна на хліб. 

Нам постійно Азаров каже: ой, такі гарні врожаї – ціни на хліб підвищувати не будуть, на 
соціальні сорти. Але соціальний вид хліба… Виробник «Цархліб» (хай усі почують!) з січня 
збільшив ціну на «Український» хліб на 22 копійки, а батон – на 32. І це, уявіть собі, що кожен 

день його купляєш, на кожному наскільки це збільшується, а пенсія на 10 гривень збільшилася 
у січні, а з тих пір ні копійки не додали. От і порахуйте. 

Я розумію, що для Януковича і для «Хазарова» цього… 

– У Вас буде питання до пана Павловського? 

Слухачка: До Павловського? Я просто підтримую його. 
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Андрій Павловський: Бачите, я забув сказати, що для найбідніших верств населення, для 
наших пенсіонерів виходить так, що, наприклад, у нас більше 5 мільйонів людей отримують 
мінімальну пенсію у 880 гривень. І хай Азаров і Янукович спробували хоча б тиждень прожити 

на цю пенсію. 

Тому що, якщо молоко коштує більше 8 гривень за літр, якщо хліб, навіть на соціальні 
сорти, як казала нам жіночка, на батон, на «Український» зростає. А цим людям тільки й 

вистачає цих грошей на хліб, на молоко, на воду і все, більше нічого вони собі не можуть 
дозволити. І ми всі свідки цього. 

– Запитання ще одного слухача. 

Слухач (переклад): Я телефоную з Горлівки, Донецька область. 

Ось говорять, що ростуть у нас зарплати, пенсії. Я – пенсіонер, дружина – пенсіонерка. 
От моїй дружині пенсію збільшили всього на гривню за 1,5 року зі врахуванням того, що у неї 
30 років стажу педагога! І хто розуміє, як наша пенсіє нараховується: у неї коефіцієнт був 2,2. 

Зараз люди отримують пенсію у 6 тисяч при такому коефіцієнті зарплати. Я, відпрацювавши 

два роки, зробив перерахунок, то мені добавили 70 гривень. Це за два роки роботи. 

Тому це казки, що піднімають пенсії, зарплати! 

– Пане Павловський, може, Ви скажете про те, наскільки перерахування пенсії 
відбувається зрозуміло і прозоро? Чи можна тут щось змінити? 

– Я розумію обурення людей, особливо пенсіонерів, які все життя відпрацювали, 

будували нашу державу і в результаті зараз нічого за це не отримують практично, а чи так – їм 

кидають кістку, щоб вони ледь виживали. 

Я хочу сказати щодо пенсій. На жаль, ситуація ганебна у тому плані, що уряд Азарова в 
бюджет на цей рік заклав тільки одне підвищення пенсій. От підвищили 1 січня, на початку 
року, і підвищать потім 1 грудня. Хоча завжди… 

– Ну, вже два. Як це одне, якщо 1 січня і 1 грудня? Два підвищення. 

– За рік одне виходить. 

Я хочу Вам сказати, що навіть у ті кризові часи, коли була світова економічна криза, 
уряд зробив 4-5 підвищень. Щокварталу, може, частіше робили підвищення пенсій. 

– Погодьтеся, що це теж були незначні підвищення. 

– Незначні, але все-таки вони були. А зараз людям підвищують мінімальну пенсію з 880 

гривень (увага!) на 10 гривень за рік, до 890. Це і вийде, що той, хто має трохи більшу пенсію, 

то їм збільшать на 10, 15, 20 гривень. От як людина каже. Розумієте? 

А у порівнянні з тим, що зростають ціни на продукти харчування, як зараз зросли на 
«борщовий набір» на 54%, то це не порівняти. 

– Запитання ще одного слухача. 

Слухач: Це Андрій Авраменко з Донецька. Павловському вітання! 

Я скажу, що сьогодні був на базарі, то все подорожчало. Найдешевше – на гривню. Так, 
мабуть, це небагато – на гривню, але все на гривню подорожчало. Помідори – 5,50, огірки – 8-9. 

Це вже для нас багато, для простого українця. Так що отаке. 

Я хочу пану Павловському запитання таке, що я його підтримую. Борітеся і поборете! 

– Це не запитання, це, радше, заохочення. 

– І Ви тримайтеся! 

– Тобто є підстави вірити тому, що «борщовий набір», судячи з того, що кажуть наші 
слухачі, дорожчає. Попри заяви про дефляцію. 

Пане Павловський, зараз влада і опозиція домовилися щодо євроінтеграційних ініціатив, 
щодо євроінтеграційних законів, які потрібні для того, щоб ухвалити угоду про асоціацію та 
ЗВТ з ЄС. Чи є перспективи у вас з Партією регіонів домовитися щодо якихось соціальних 

ініціатив? 
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– Дуже дякую за правильне і актуальне питання! Тому що деякі наші можновладці, 
олігархи з Партії регіонів розуміють євроінтеграцію, тільки як можливість для себе відкрити 

європейські ринки і туди задешево продавати український метал, українські хімічні продукти, 

українську землю, але разом з тим вони не розуміють чи не хочуть розуміти, що євроінтеграція 
передбачає і наближення України до європейських соціальних стандартів. 

І, мабуть, мало хто знає, що на початку 2000-х років Україна підписала і ратифікувала 
так звану Європейську соціальну хартію, де передбачене фактично і підвищення відпустки 

українцям до чотирьох тижнів. А зараз у нас 24 дні. А чотири тижня – це скільки? 28 днів! Це і 
передбачене скорочення робочого часу, робочого тижня. У європейських країнах в середньому 
робочий тиждень (знаєте, скільки?) 36 годин. 

– В середньому. 

– А в Україні – 40 годин. То в будь-якій європейській країні робочий тиждень менший, 

ніж у нас. 

– Ні, не в будь-якій. У середньому. Давайте не пересмикувати. 

– Ну, може, в деяких країнах Східної Європи ще близько до нас. Я Вам наведу приклад 
розвинутих країн. Франція, Німеччина – в середньому у них 35-36 годин. 35 годин у Франції. 

– Можливо, нам варто на Центральну Європу, яка до нас ближча. 

– Я кажу до того, що, якщо ми рухаємося до Європи, ми не повинні забувати, що ми 

повинні наближатися до європейських соціальних стандартів і щодо тривалості основної 
оплачуваної відпустки, і щодо тривалості робочого тижня, і щодо мінімальної зарплати. Тому 
що всі знають, ніхто ж не приховує, і уряд каже, що в нас найменша зарплата на Європейському 
континенті. 

Академія наук опублікувала офіційні дані. Знаєте, яку частку в кінцевій ціні продукції 
має зарплата? 6,3%! У той час, як у Європі частка зарплати у собівартості продукції складає 30-

40% у середньому. Ось, на кого нам треба рівнятися, з кого брати приклад. 

– Як змінити ситуацію? 

Ви кажете: у нас треба зробити більшою відпустку, треба зменшити робочий тиждень. З 
чого тоді зросте зарплата? Вам не здається, що це популізм. 

– Треба законодавчу базу для цього створювати. Нам треба створювати умови, з одного 

боку, і для роботодавця. Наприклад, зменшувати податкове навантаження на фонд зарплати. Бо 
у нас у середньому десь 40%, а в сусідній Польщі – 20%. То, може, тому це й пов’язано з цінами 

так – у два рази? З іншого боку, хотів би звернути увагу і щодо зміни законодавчого поля. Ми з 
моїм колегою Олександром Турчиновим подали відповідний законопроект. 

– У розробленому Вами законопроекті зі своїм колегою по фракції, ви запропонували 

збільшити відпустку і зменшити тривалість робочого тижня. У той же час Ви кажете, що у нас 
низька зарплата. Але, погодьтеся, це нелогічно, тобто казати, що треба збільшувати зарплату і 
при цьому зменшувати кількість годин, які людина працює. 

– Я не можу з Вами погодитися. Це, навпаки, буде сприяти тому, що людина праці буде 
мати право, яке їй гарантується Конституцією, тією ж Європейською соціальною хартією, на 
відновлення своєї робочої сили. Тому що у нас роботодавці забувають, що в середньому 
простому робітнику, щоб ще доїхати до місця роботи, то він витрачає 2-3 годині у задушливому 
транспорті, приїжджає втомлений, тому робить помилки на виробництві і так далі. 

Разом з тим (я Вам розкажу відверто), кажуть, що у нас низька продуктивність праці, 
тому, як от Партія регіонів, давайте збільшувати із-за цього робочий день до 12 годин і більше. 

– Вони не кажуть про 12 годин. 

– Це написано у 146 статті нового Трудового кодексу. 

– Ні, немає такого, щоб усім збільшити робочий день до 12 годин. Про таке не йдеться. 

– Там буде за контрактом. Але у нас людина залежна від роботодавця. Якщо вам 

роботодавець запропонує такий контракт, де буде написано, що 12 годин – робочий день, а ви 

відмовитеся, то що він скаже? Пиши заяву «за власним бажанням». І людині нікуди діватися. 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

30 

Я вам хочу про продуктивність праці сказати. Вона залежить, повірте мені, і кожен 

економіст Вам скаже, на 95% саме від власника, роботодавця, від його вміння і бажання 
запровадити нове сучасне обладнання, навчити своїх робітників робити періодично 
перекваліфікацію. Від кого це залежить? Від роботодавця. А робітник повинен просто чесно і 
сумлінно виконувати на своєму робочому місці свою роботу, свої виробничі функції. 

– Вам не здається, що у Вас патерналістський погляд на роботодавця, який просто має 
замінити якогось такого… 

– Роботодавець повинен бути ефективним менеджером і щоразу це підтверджувати, щоб 
витримувати конкуренцію на світових ринках у тому числі, якщо ми приєднуємося до СОТ і 
зараз йдемо у зону вільної торгівлі… 

– Ми вже приєдналися до СОТ. 

– Приєдналися, тим більше. Якщо ми йдемо у зону вільної торгівлі з Європою, ми 

повинні пред’явити якісь товари, продукцію, які конкурентоздатні. А це вже залежить від 
уміння менеджерів, організаторів виробництва запровадити це. 

– Пане Павловський, а чи є перспективи домовитися щодо цих соціальних ініціатив з 
фракцією Партії регіонів, як ви домовилися щодо декількох законів, які сприяють 
євроінтеграції? 

– Я сподіваюся, що як би не було приємно олігархам-роботодавцям, вони змушені 
будуть це зробити. Тим більше, що Україна підписала Європейську соціальну хартію, де якраз є 
відповідні вимоги до України і щодо відпустки, і щодо тривалості робочого часу, і щодо 
підвищення мінімальної зарплати. 

Якщо ми, дійсно, прагнемо до Європи, то ми повинні виконувати всі стандарти, не 
тільки вільної торгівлі, а в тому числі євростандарти соціальні. Рано чи пізно ми до того 
прийдемо, і влада буде зобов’язана виконати Європейську соціальну хартію. 

Ви знаєте, є висновки так званого Європейського соціального комітету, що працює при 

Єврокомісії. Він зробив висновки, в минулому році приїжджав до України, що Україна виконує 
соціальну хартію всього на 25%. Тобто тільки кожна четверта вимога виконується, а більшість 
вимог не виконується. 

– А яка перспектива того, що цей законопроект Павловського-Турчинова буде 
ухвалений? 

– Якщо влада дійсно прагне євроінтеграції… 

– Чекайте. Якщо влада... Ви ж з колегами від фракції Партії регіонів по комітету… 

– …не тільки на словах. 

Я Вам скажу, що є певна позитивна і добра інформація. Наприкінці минулої сесії, на 
початку липня, збирався на засідання Комітет з питань соціальної політики і праці, і там майже 
одноголосно затвердили наш законопроект з Турчиновим 2453 щодо збільшення основної 
оплачувальної відпустки на 4 дні – з 24-х до 28-и днів. 

– Коли цей законопроект буде у залі? І коли розглядатиметься? 

– Тобто залишилося проголосувати у залі. 

– Коли? 

– Я сподіваюся, що до зими ми проголосуємо. 


